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Au răspuns inYitaţici de a participa la acest prim colocviu 
trimestrial al revistei : Radu F. Alexandru, Andrei Băleanu, 
Margareta Bărbuţă. Radu Beligan, Victor Bibicioiu, Magda
lena Boiangiu, Paul Cornel Chitic, Lia Crişan, Elena Dcleanu. 
B. Elvin, Galfalvy Zsolt, Mariana Ioan, Horia Lovinescu, Doru 
Moţoc, Iosif Naghiu, Florian Nicolau, Adriana Popescu, Dinu 
S:'Lraru, Vladimir Simon, Natalia Stancu, Tudor Steriade, 
Leonida Teodorescu, Mihaela Tonitza-Iordache, Radu Walter, 
Ion Zamfirescu, precum şi D. R. Popescu, prin corespondenţă. Au 
mai fost invitaţi şi alţi dramaturgi, critici, directori de teatru, 
activişti culturali, care, din diferite motive, n-au participat. 

1980 Din partea redacţiei au fost prezenţi : Radu Popescu, redactor
şef. 'I'h�odor Mănl·scu, Florin Tornea, Valeria Ducea, Mira Iosif 
şi Paul Tutungiu. 

Publicăm stenograma dezbaterilor • 
REDACŢIA PRIMEŞTE, IN CONTINUARE, SPRE PUBLI

CARE, NOI PtTNCTE DE VEDERE PE MARGINEA PROBLE
MELOR DISCUTATE. 

Radu Popescu : 
"problema numărul 1 -
dramaturgia originală" 

O redacţ. ie  este ca o sco1ca, un recep
tacul de ştiri, care i se impun, la un 
moment dat, ca fenomen obiectiv ... Ul-
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• Text prescurtat, din considerente 
de spaţiu. 

timii doi ani,  şi mai ales stagiunea a
ceasta, ne-au arătat (şi asta a pătruns, 
dealtfel, în presă şi în tot felul de mani
festttri publice) că existf1, daci't nu o ne
mulţumire a dramaturgilor faţă de teatre, 
faţă de modul în care îşi  dezvoltă !"a
porturile lor cu teatrele, există, însă, la 
unii  dintre ei, ceea ce se numeşte 
"une grogne" ... Noi a trebuit să luăm 
act, pentru că problema dramaturgiei 
originale este, evident, problema numărul 
unu, şi pentru teatre, şi pentru I'evista 
"Teatrul" , şi pentru presa de cultură de 
la noi din ţară. 

Ştiind mai din vreme că nu va putea 
să participe la întîlnirea noastră, Dumitru 
Radu Popescu şi-a comunicat opinia sub 
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forma unei scrisori. Pmpun să se dea 
citire scrisori i, ca şi cind semnatarul ar 
fi primul la cuvint. 

D. R. Popescu : 
. ,istoria teatrului 

se scrie 
din mersu 

.,Teatrul Naţional ? ! Da, iată un subi
ect �entru o discuţie • .  Ce este, ce vrea ? . . .  
Ce smt, ce vor teatrele care au in firmc1 
un cuvint atit de mare ? Fiindcă unei� 
in afara firmei, n-au cine ştie ce. Să n� 
ui tăm puţin in trecut şi să vedem : ce 
se-ntimpla cu autori i trecutelor vremi de 
doamne şi domniţe ? Marele Ion Luca 
tatăl natural al vitregului său fiu Ma� 
teiu, avea in distribuţiile de Ia premieră 
pe marii barosani ai scenei de-atunci ! 
Mari i noştri barosani de azi, in ce joacă ? 
ln nimic - nemaifiind vorba de exi
stenţa unui cîrcotaş ca berarul care şi-a 
luat coada la spinare şi-a tulit-o Ia Ber
lin ! Deci, socoteala e simplă. N-ai 
1 .  L. C. - n-ai nimic ! E d rept că şi 
intre cele două războaie, distribuţiile pre
mierelor pieselor româneşti erau pline de 
carate ! Şi, Bucureştiul rămînea prima 
s�enă a

. 
�ării ! 

_
Dati-mi voie să vă spun 

ca de citiva am Bucureştiul este o cenu
şăr

_
easă. Dar una sadea, fără nici un pan

tofwr care� la o adică, să-i dea rangul pe 
care-I mentă. Nu. tn linie (ca să zic aşa) 
de dra�aturgie originală contemporană, 
Bucureştiul nu este pe nici o linie. Cu 
n.?ici excepţii, care întăresc regula (şi Iă
smd la o parte prosti ile in două sau în 
trei acte, cu care-şi bifează activitatea 
salarială) ... Hai să adunăm bobi i : So
rescu. Mazilu, Solomon - unde au avut 
premierele cu ultimele lor piese ? tn pro
vincie. Foarte bine ! Trăiască provincia ! 
Dar, atunci, se pune întrebarea : nu 
cumva adevărata provincie se află in 
Bucureşti ? Mă mai intreb : Paul Anghel 
scrie o piesă despre Burebista ! Bravo ! 
Dar, în loc să i se strîngă mîna pentru 
condeiul său patriotic, i se întoarce spa-

• Datorită unei confuzii a comuni
cării (telefonic-interurbane) făcute de 
redacţia noastră, tovarăşul D. R. Po
pescu a crezut că tema colocviului se 
referă numai la raporturile dramatur
giei cu teatrele naţionale. Desigur, însă, 
că prin însăşt unitatea temei generale, 
el nu s-a limitat la acest subiect. 

tele. Piesele lui Solomon zac prin ser
tarele secrctariatelor li terare [ ... ] şi vre
mea curge ! . . .  (;ine c de vină ? Cine 
s�1·ie ! Mai bine ar cultiva ciuperci 
ş1  Ic-ar vinde pe piaţa organizată. 
Dar să 1·evenim la oile noastre. 
Unele sint negre tuei, altele, bălţate, 
altele, din provincie, mai albe. Unele tea
tre au clădiri frumoase. Altele, foarte 
frumoase ! Şi vi n turiştii să le vadă, cu 
autocarul. Foarte bine. Unele servesc 
drept punct de întîlnire pentru indră
g?sti ţi, sau pentru cei ce nu cunosc prea 
bme oraşul respectiv... Ca punct de în
t îlnire, pentru a merge împricinaţii acolo 
unde au pricini. Alteori, aceste clădiri 
naţionale adăpostesc muzee ale teatrului 
românesc ! Excelent ! Alteori servesc ora
şul de ziua pompierilor, cînd se dau spec
tacole cu fanfară ! Foarte bine. Nu de 
puţine ori, concursul "Cine ştie, cîştigă" 
(ma1 rar - "Mai aveţi o întrebare ?" ) 
se desfăşoară în incinta lor pluşată. 
Foarte bine ! Sigur că sint şi excepţii.  
Sigur că, în general, noi, oamenii, fiind 
subiectivi, n-o să fim obiectivi de dimi
neaţa pînă seara, şi-o să mai comitem 
greşeli in aprecierile noastre... Eu abia 
aştept să-mi fie veştejite aceste subiectivi
tăţi şi greşeli ,  şi să mi se spună, răspicat 
şi calm, că mă-nşel, că n-am dreptate, că 
alta e situaţia, măi frate, că au loc pre
miere cu piese autohtone, că marii ba
rosani Iasă toate filmele şi şuşanelele de 
Ia Televiziune şi de Ia Slobozia, şi mor 
pe bină pentru litera scrisă în româ
neşte ... Etc., etc. ! Dar eu o să fiu mai 
departe subiectiv şi-o să zic : pentru 
mine, Teatre Naţionale nu sînt clădirile 
cu această firmă, ci teatrele care promo
Yează şi susţin dramaturgia şi gîndirea 
naţională. Aşa că, pentru mine, teatrul 
din Oradea, . sau cel din Braşov, Bacău, 
Galaţi. . .  Ei, da ! Nu, n-am uitat cit a 
făcut pentru mine şi pentru alţi colegi, 
dujeni şi neclujeni, Teatrul Naţional din 
Cluj-Napoca ! Nu uit nici oraşul Tîrgu 
Mureş, nici Timişoara ... Ba, îmi mai aduc 
aminte că, acum un deceniu, parcă am 
avut şi două (sau trei ? !) spectacole cu o 
piesă (ce piesă ?) Ia Naţionalul din Capi
tală... Dar s-ar putea să mă-nşel. Este la 
!atitudinea fiecărui director să spună, cu 
�îna pe i nimă : «Nu, domnilor, vă rog 
sa ne credeţi, noi l-am jucat pe cutare, 
sau pe cutare, n-avem nici o vină !,.. Mai 
departe : există o lege - unde nu pui, 
nu răsare. Să ne ţinem de ea, cu ghearele 
şi cu dinţii. Astfel, nu vom greşi cu ni
mic, şi gloria noastră va creşte ! Deşi, 
dacă mă holbez in trecutul imediat trecut 
ce ''piese se socotea că... sint nişte pro� 
stii ? ! Iona ? Cu ce-a greşit bietul Iona ? 
Nu-mi dau seama. Gîndirea e un proces 
dialectic, nu o dogmă. Asta să fie gre
şeala lui ? Atunci să-I iertăm, săracul ,  
ca să f im ş i  noi  i ertaţi, de dogma ce ne 
ustură creierul ! Dar, cine-şi mai amin-
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tcşte de ce nu s-a mai jucat Iona ? Sau . . . ? 
N i meni "? Nimen i ! - o să mi r;.""lspundă. 
Al dmcului e Nimeni ăsta, îmi zic, şi trec 
mai departe şi zic : actorii şi regizorii pic
�elor lui 1 .  L. C. sînt legaţi de istoria tea
trului românesc, fac parte din istoria 
noastr[L Dar cîţi regizori de azi, cotaţi 
ca barosani, jură pe dramaturgia româ
nească de azi ? Şi cîţi actori sînt legaţi, 
cu toate zilele vieţii lor, de cuvîntul scris 
in limba lui Eminescu ? Aoleo ! Sînt 
(unii, evident !) care nu ştiu nici o poe
..:ie de Eminescu. (Nu-i posibil ? Am fost 
într-o comisie de angajare la un teatru 
şi...) . Dar, să fiu drept ! Generaţia tînără 
de regizori din România iubeşte drama
turgia contemporană. Acestor "puşti" , le 
datorăm foarte mult. Permiteţi-mi să-mi 
scot pălăria în faţa lui Alexa Visarion, 
Alexandru Tatos, Dan Micu, Niky Scarlat, 
Colpacci, Kincses Elemer, Cornişteanu . . .  
Dar ce roluri minunate au făcut, în pie
sele contemporane, atîţia actori ! (Evident, 
iarăşi extind aria şi nu mă opresc doar 
la Naţionale.) Nu-i uit pe bătrînii Eugen 
Mercus şi Horea Popescu, pe Emil Man
dric, Victor Tudor Popa... O clipă ! Le 
zic bătrîni, fiindcă sînt trecuţi de treizeci 
de ani, ca şi noi, aşa-zişii dramaturgi 
eonternporani... Conchidem, evident, su
biectiv : ·cine cunoaşte dramaturgii de azi, 
este cunoscut de cei în cauză. Firesc. 
Cum să-1 cunoşti pe unul pe care nu l-ai 
întîlnit decit pe stradă ? 

Mai departe : citesc că, la Londra, Dra
maturgul Englez a avut săptămîna trecută 

o nouă premieră. A fost o sărbătoare a 
Angliei. Toată presa a scris, radioul n-a. 
mai tăcut din gură !... De faţă au fost 
lorzii cutare, sir-ii cutare, confraţii cu
tare, criticii cutare. Din străinătate au 
fost invitaţi cutare şi cutare ! Excelent ! 
Sorescu, Mazilu, Popescu (Tudor) o să se 
ducă pe la Oradea şi pe la Piatra Neamţ, 
pe la Sfîntu Gheorghe (alţii, pe la Sfintu
Aşteaptă), pe unde au loc premierele lor ; 
şi-o să primească, după spectacol, trei 
garoafe de la Codlea. Excelent ! Şi-o să 
radă o ciorbă de burtă ! Excelentă ! Şi-o 
să mai fie de faţă Ion Cocora, sigur Va
lentin Silvestru, şi-o fată de la revista 
"Teatrul" ... Foarte bine ! Şi, cu acest 
foarte bine, iată-ne în preajma criticii 
de teatru de la noi. Critica e mîna 
dreaptă a dramaturgie!. Pardon ! Şi mîna 

stîng[! .  Dramaturgii  n-au mî ini s[t se apere 
dl' tot !l• lul de goange. Critica ne apără. 
ne mîngîie, ne trage de urechi, ne mai  

şterge cite-o lacrimă (ce vreţi, oamenii 
- unii ! - sînt sentimentali şi se dau 
în spectacol nu numai cind mănîncă 
ceapă), ne mai dă cîte-o palmă . . .  E fi
resc ! E bine ! Ei şi cu noi aparţinem 
aceluiaşi ansamblu. Deocamdată. De cîţiva 
ani. Şi sper că şi in viitor ... 

Am uitat minunata poveste a teatrului 
come1·cial cu piesă străină ! Săli pline ! 
Planuri îndeplinite ! Reclamă : ce teatru 
Mare ! Aiurea ! E vorba de o dramaturgie 
binişor scrisă şi care nu pune nici o 
problemă directorilor, ministerului, tuturor 
factorilor judeţeni şi raionali ! Dar de ce 
să cheltuim noi atîta energie pe nişte 
pene care, în ţările lor, nu sint nici la 
categoria muscă ? [ ... ) 

Putem spune, cu mîna pe inimă, că 
pentru istoria românilor, Ştefan cel 
Mare este la fel de mare ca Eminescu. 
Şi viceversa. Aşa că e bine să ne uităm 
şi in grădina noastră, nu doar, prea des, 
la pirul teatral vecin... O ţară se con
struieşte prin faptele de muncă şi de spi
rit ale oamenilor ei. Se ştie. E adevărat. 
Dar să trecem mai departe. 

După cum vedeţi, e uşor să-ncepi să-ţi 
spui o părere. Acesta e un inceput. Cau
zele pentru care teatrele noastre merg 
aşa cum merg sint cunoscute. Cum să 
scoatem carul din şanţ ? Nu ştiu precis. 
Sînt sigur că directorii teatrelor ştiu mai 
bine. Şi, dacă nu pot să facă ceea ce do
resc, nu e numai vina lor. Aşa rezultă, 
logic. Dar, uneori, cu logica nu e de 
glumit, c-o ia razna ! Eu aş termina ast
fel : istoria teatrului se scrie din mers. 
Nu se uită nimic. Eu, cel puţin, am o 
memorie de elefant. Şi nu sint singurul 
elefant din dramaturgia noastră contem
porană ! Să clădim noi teatre ! S-au şi 
clădit, minunate, la Tirgu Mureş, Craiova, 
Bucureşti. Dar să clădim şi o cultură 
nouă in ele. Spre gloria limbii româneşti 
şi a patriei cinstire !" 

RADU POPESCU : Este un punct de 
plecare, exprimat cu oarecare intoleranţă, 
cu oarecare violenţă, dar, dat fiind că 
vine din partea unui dramaturg cu mare 
experienţă, îl putem accepta ca atare. 
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1 osif Naghiu : 
"realismului 
i s-a cam 

îngustat aria" 

Voi citi şi eu o scrisoare, a lui Iosif 
Naghiu către ... Iosif Naghiu. 

Ni se cere - şi nu este pentru prima 
oară - să ne spunem părerea despre 
modul în care se valorifică dramaturgia 
originală pe scenele teatrelor. Fără să 
avem pretenţia că deţinem secretul abso
lut, dar, cu o brumă de experienţă, adu
nată în anotimpurile unor stagiuni trecă
toare, pe care nu le-am fi dorit totuşi 
atît de trecătoare, putem presupune că, 
dacă s-au jucat cîte cincizeci de piese 
româneşti pe stagiune, ceea ce a rămas 
semnificativ şi memorabil în ultimul de
ceniu este încă puţin, dacă nu prea puţin. 
In afară de o Răceală, şi ea adusă la 
scenă puţin cam prin tratamente de şoc, 
celelalte ,.ţepi" ale dramaturgiei româ
neşti nu poartă in virfuri prea mulţi 
!auri. Dispariţia lui Baranga... incepe să 
fie tot mai resimţită, iar reintrarea pe 
scenă a lui Mazilu - ţinut, din păcate, 
pînă acum doi-trei ani, ca rezervă, pe 
tuşa dramaturgiei - nu a căpătat forţa 
reală, intr-un sistem care nu asimilează 
!ncă jocul său modern, de "libera" , ca 
să folosim un termen fotbalistic la modă 
in ultima vreme. Să continuăm. Ar mai 
fi jocul, tot mai bun şi solid, al lui Eve
rac, care imparte replici şi piese tot mai 
utile pentru marcarea unui rezultat bun, 
pe care il aşteaptă de multă vreme dra
maturgia românească, in timp ce apă
rarea ei este asigurată de solidul şi ex
perimentatul D. R. Popescu, cu pase 
lungi, în timp şi in spaţiu, ajutind contra
atacul micuţului şi rapidului dribleur 
Marin Sorescu, un jucător care ameninţă 
de fiecare dată "poarta adversă" cu jocul 
său, neaşteptat, de cuvinte şi  de para
bole. Văzută astfel, partida pare plăcută 
şi, de ce să nu recunoaştem, mai ispiti
toare decit ascultarea unui referat lung 
şi plin de cifre (de la cifre la cifru, nu 
e decît o distanţă de-o literă) ; dar ochiu
lui experimentat nu-i pot scăpa, nici chiar 
cu asemenea momente spectaculoase, go
lurile marcate de necruţătorul noatru 
adversar care este timpul. Arătînd către 
valorile nefolosite pînă acum, hai să-I 

numim pe Paul Cornel Chitic, cu cele 
cîteva piese publicate şi nejucate hai să 
ne întrebăm ce mai fac Leonida

' 
Teodo

J·escu, Dumitru Solomon, şi ce mai fac 
multele piese care zac in sertare in 
ciuda unor afirmaţii optimiste, dar false, 
venite din citeva surse cît se poate de 
autorizate. 

Deci, cu aceste citeva exemple, pozi
tive, dar şi negative, dintr-un deceniu 
care ne-a promis, cindva, că va asigura 
valorificarea dramaturgie! originale, pro
blema rămîne la scenă deschisă, cu toate 
că, pe planul încasări lor, se zice că si
tuaţia este prosperă (pentru alţii,  desi
gur !), cu ajutorul unor organizatori de 
spectacole imaginativ! şi isteţi [ .. . ) tre
buie să recunoaştem că, in materie de 
dramaturgie originală contemporană, în 
ultimii ani, evenimentele au cam lipsit. 

Vorbind serios, după 15 ani de acti
vitate - bună, rea - in teatru, cu triste
Ule şi bucuriile inerente acestei activi
tăţi, am putut observa două tendinţe, 
in dramaturgie. Uneia am putea să-i spu
nem a necesităţii imediate, celeilalte, de 
perspectivă. Iar aceea a necesităţii ime
diate - ca şi cum timpul ar curge in
vers - a devenit tot mai predominantă, 
in vreme ce dramaturgia de perspectivă, 
care venea ca o propunere mai timidă 
din partea autorilor, era cam eliminată, 
sau rămînea într-o zonă tot mai re
strînsă. Deşi, în mod logic, tot ce scrie 
valoros un dramaturg ar trebui să devină 
necesar, şi tot ce scrie in pripă, şi cu 
destulă lipsă de profesionalitate (ca să 
nu · mai vorbim de talent) un altul, nu ar 
trebui să capete, pe motive de ordin te
matic, circumstanţe atenuante. Tot în a
cest răstimp, destul de indelungat, în tea
tru, am putut observa, cu propriii mei 
ochi şi pe propria mea răspundere, că 
realismului (către care am tins, şi care 
ni s-a intins, la inceput) i s-a cam in
gustat aria ; şi, fără să ne dăm seama, 
am fost îndreptaţi tot mai către partea 
rizătoare a măştii care ne tutelează, ş i  
care, de la o vreme, şi pe bună dreptate, 
a început să ne privească, nici cu ris, 
nici cu plîns, ci cu o sfîntă şi îndreptăţită 
mirare. Iată de ce, după atîta timp, pot 
spune că experienţele mele in drama
turgie m-au făcut să fiu mai prudent, 
mai neîncrezător in vorbe. 

Nu vreau să par demagog, nu vreau să 
spun vorbe mari, dar am sentimentul că, 
in numele credinţei in mai bine, avem 
datoria să ridicăm dramaturgia româ
nească, temele <:!i, către universalitate. 
Şi vechiul adagiu ,.Nimic <iin ceea ce 
e omenesc nu mi-e străin" să-I comple
tăm cu altul, care să sune : "Nimic 
din ceea ce e fenomen politic nu mi-e 
străin" . Izolarea teatrului in teme vagi 
şi serbede, in zona micilor conflicte, nu 
corespunde politicii interne şi externe a 
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statul ui nostru. Teatrul este nu numai o 
problemf1 de cul turft naţionalft,  ci şi una 
de pol i Li că extcrnfi. Prea puţine dintre 
piesele acestui deceniu au fost cunoscute 
peste hotarele ţ {tri i, iar succesul lor peste 
hotare nu se datoreşte decît iscusinţci 
de comis-voiajori a autorilor, ş i  mai puţin 
unor acţiuni concertate. cum s-ar fi cu
venit. l n  rest, de multe ori informarea 
este dezinformat e. Ca sft nu pară că vor
besc în gol, amintesc cuvîntul Dinei Cocea, 
într-o şedinţă recentă, în care se plîngea 
că, plecind la o dezbatere I.T.I.,  nu poa!e 
duce cu dînsa nici măcar o piesft roma
ncască tradusă în vreo l imbă de circu
latie mondială, deoarece nu are de unde 
s-o ia.  [ . . .  ] 

Nicăieri pe glob nu mai există un colţ 
liniştit, nici măcar la laponi ; în acest con
cert uriaş şi  dramatic, oricit de corect 
ne-am executa, in continuare, partitura 
noastră de trianglu, ea va suna fals şi ti
mid, dacă partitura de timpane sau tobă, 
executat ă de alţii, se va avînta, iarăşi, 
wagnerian, cfttre execuţii prea sonore. Iată 
de ce îmi pun întrebarea, deloc inutili''!, 
dacă e bine să ne desăvirşi m  profesional 
numai la acest mic instrument cu sunet 
pur şi nevi novat, aşteptînd momentul în 
care şi celelalte instrumente vor reveni la 
sentimente mai bune, de colaborare, sau 
trebuie să încercăm şi noi să ne desă
virşim în profesia aceasta mîndră şi atot
cuprinzătoare, replicind de pe toate trep
t ele posibi lităţilor noastre umane şi poli
tico-sociale. 

Dacă am fi creat cîteva opere de mare 
valoare în deceniul care a trecut, pen
tru teatrul nostru de acum şi de aici, 
am fi putut să ne declarăm mulţumiţi 
în această aşteptare ; dar, atîta timp cît 
"moralizăm, moralizăm, în speranţa că 
poate rămîn cîteva cifre contabile" , nu 

trebuie să ne declarăm satisfăcuţi. 

Pentru a crea aceste opere, alături de 

cele patru-cinci cîte s-au scris pînă a

cum, şi pentru a le depăşi, mai ales, avem 

însă nevoie de un sistem contractual, 

care să ofere posibilitatea de a crea la 

nivel competitiv. Putem face asta. După 

cum putem crea şi un sistem autentic de 

colaborare teatrală, care să stîr

nească ambiţi i l e  creatoare ale autorilor ş i  

care să atragă şi atenţia regizorilor -
şi mulţi, şi buni, şi diferiţi, dar prea 
ocupaţi cu clasicii, în ultima vreme 
- pove5tea asta nu se repetă ? -, iar di
rectorii de teatre să poată privi, în lin iş
te, către ceea ce propun şi dramaturgii ,  nu 
numai regizorii, de scenă şi de culise. 
Doar aşa piesa românească originală va 
avea şanse să izbîndească pe scenă, pe 
toate scenele. Şi doar aşa nu va mai i n-
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t ra sub 7.odia paradoxului - căci ce alt
ceva poate fi, decît un paradox, o piesă 
oril-(inalft care, în acelaşi timp, este şi 
"tematicii" ? ! . . . . 

Flcdez pentru o dramaturgie româneas
eii profund implicatft în destinele lumii 
de a7.i . 

Pledez pentru o dramaturgie care, după 
ce va fi capabilft să spargă clişeele în 
care a intrat cu o uşurinţă de neînţeles, 
să poată dialoga, pe plan uman şi politic, 
.:u mari l e  valori ale dramaturgiei con
temporane universale. 

Pll'dez, de asemenea, pentru dreptul l a  
greşeali1 a l  dramaturgului.  După c e  au 
greşit atîţia alţ i i, pe texte semnate, d i n  
păcate, de n o i ,  e timpul c a  Pasărea Shake
speare să fie lftsaUt să zboare sau să 
piară, însă pe limba ei. Sînt convins că 
ea va zbura, dînd strălucire literaturi i,  
şi adevăr, oamenilm· acestui pămînt. 

RADU BELIGAN : Sintem intre violen
lă şi umor. Demarajul este greu, pentru 
cft discuţia a pornit. cu un ton mult 
prea polemic. 

Radu Popescu : 

"obsesia dramaturgiei 
romaneşti necunoscute" 

Să continuăm cu unul mai paşnic, mai 
obiectiv. Să discutăm o situaţie. Eu am 
scris demult, şi am reacţionat cu violenţă 
la anumite aspecte ale reprezentării d ra
maturgiei româneşti in teatrele noastre, nu 
numai pe cazuri i ndividuale, ci potrivi t  
anumitor principii ; d e  pildă, obsesia aşa
zisei dramaturgii româneşti necunoscute 
dintre cele două războaie mondiale, reva
lorificarea acestei dramaturgii,  idee care 

a devenit o gogoriţă şi prilejul unui  com

plex de inferioritate pentru dramaturgii 

de astăzi, fără nici o justificare. Drama

turgii de astftzi sînt, fără îndoială, de un 

nivel al tehnicii, al ideilor şi al culturii 

incomparabil  superior nivelului drama

turgiei di ntre cele două războaie mon

diale. Ceea ce e bine făcut în drama

turgia dintre cele două războaie mondiale 

este bun cîştigat, definitiv dobîndit, este 
perfect cunoscut ;. dar se face un fel de 
operaţie de b inefacere, care, în ace
laşi timp, are şi ceva sacrilegiu, 
scoţlndu-se la iveală nişte deşeuri 
nenorocite, publicindu-se volume groa
se, şi cerîndu-li-se insistent teatrelor 
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sf1 le joace ; teatre care sint destul de 
receptive In acest apel. 

Ştim foarte bine ce înseamnă această 
<l ramaturgiC" şi îi acordf1m respectul şi 

admi ra t i a  pe care le meriti1 ; a avut 
mari scri i turi,  dar marile lor opere sînt 
cunoscute, sînt consacrate, nu mai este 
nevoie sii scormnnim, în dauna drama
turgilor de azi, care sint ţinuţi intre sca
une sau intre epoci, in loc să stea în 
epoca Jm·. 

Mă refer şi cu, cum ·s-a referit Naghiu, 
la situaţia lui Chitic. Este un caz absolut 
incomprehensibil, o nedreptate, cu atit 
mai mult cu cît critica şi  presa nu se 
poate spune că nu-şi fac datoria. S-a in
firipat, de cîtva timp, o adevărată cam
panie pro-Chitic, perfect justi ficată. Acest 
om este un dramaturg valoros. Acest om 
este un dramaturg tînăr. Acest om este 
un dramaturg politic foarte original. Ni
meni nu-l joacă. Iar cei  ce-l joacă, am 
i mpresi a  că vot· să-i facă rău, cum s-a în
tîmplat acum cîţiva ani la Teatrul " Ion 
Vasilescu" .  Eu am întrebat : ce înseamnă 
mizeria asta de tratament, care se apli
că unui scriitor tînăr, care a scris 11n 
lucru foarte valoros ? Chitic este omul 
care a deschis în dramaturgia noastră, ca 
să zic aşa, .,magistrala Vlad Ţepeş" (pen
tru că noi avem "magistrala Vlad Ţepeş" , 
"magistrala Ştefan cel Mare" , "magistra
la M ircea cel Bătrîn" ) .  Ei bine, el a tăiat 
"magistrala Vlad Ţepeş",  şi a tăiat-o la 
vîrsta cînd puţini se încumetă să facă 
3şa ceva. 

Noi vom da o mare amploare publi
cistică acestei consfătuiri ; dar - eu ştiu 
foarte bine că lumea teatrului (şi a dra
maturgiei) este o lume în care nimeni nu 
citeşte pe nimeni, fără nici un fel de 
excepţie, in care tot ceea ce se scrie nu 
se citeşte, iar tot ceea ce se citeşte se 
uită in clipa imediat următoare, fără nici 
un fel de urmă ; drept cat·e, in treacăt 
fie zis, o să vă i nvităm odată la o con
sfătuire cu tema "Relaţi ile teatrelor cu 
presa" ,  temă care nouă ni se pare deose
bit de i mportantă, chiar arzătoare, pen
tru atmosfera culturală a vieţii teatrale. 

Nu aş vrea să cred că sînt singurul 
pe care I-au i ncitat scrisorile lui D. R. 
Popescu şi Iosi f Naghiu. Aşa că, mai 
spuneţi şi dumneavoastră cite o vorbă. 

Paul Cornel 
Chitic : 
"aduc 
piesele mele 
ceva nou?" 

Cred că tăcerea de care vorbeşte Radu 
Popescu are mai multe motive. Unul din
tre ele este că orice fel de discuţie cam 
ar ieşi dintr-un presupus cadru acade
mic ar atrage după sine antipatia celor 
care au pîinea şi cuţitul, respectiv a di
rectorilor de teatre, faţă de cel ce vor
beşte şi care scrie teatru. Al doilea ar 
fi foarte fi reasca modestie şi  respectul 
pentru scenă, respect care, cel puţin din 
partea mea. nu poate fi în nici un fel 
contestat ; şi modestie care, de asemenea, 
nu poate fi contestată, dat fi ind faptul că 
dorinţa mea de a-mi vedea jucate textele 
tipărite n-a pretins niciodată spaţii ample, 
teatre luxoase, capitonate. [ . . . ] Nu m-ar 
deranja nici o clipă dacă piesele pe care 
le scriu ar fi jucate, cu caracter de per
manenţă, în subsoluri, pe scene impro
vizate (evident, utilate tehnic cu mini
mumul necesar). 

Mai mult decît atît, am presupus că 
una dintre piesele mele, care se numeşte 
Schimbarea la faţă, poate fi jucată în
tr-un cadru care se poate instala oriunde, 
cu minimum de recuzită, de tehnică. [ ... ) 

Am să vă povestesc două întîlniri. A
cum un an, m-am întîlnit cu directorul 
Teatrului Naţional într-un magazin. Eu 
cumpăram o mini-Mobră, dumnealui cum
păra o bicicletă cu motor. Am avut un 
util schimb de informaţi i  tehnologice a
supra modului cum se montează aceste 
vehicule. Intilnirea aceasta s-a petrecut 
după ani de zile în care am figurat în 
repertoriul Naţionalului pe post de um
plutură, piesa mea trecind dintr-o sta
giune în alta de cite ori se credea de 
cuviinţă că trebuie să fie în program şi 
"o piesă angajată" ; dar, văzîndu-mă, 
Radu Beligan nu a binevoit nici măcar 
să mă întrebe dacă mai scriu ... A doua 
noastră întîlnire s-a petrecut astă-iarnă, 
la o casierie, cînd salutul meu, extrem 
de plin de deferenţă, trezindu-i o duioasă 
amintire, Radu Beligan m-a întrebat dacă 
mai merge "Mobra" . 

Am să vă descriu şi o întîlnire cu un 
alt director de teatru. Văzîndu-1 pe bule-
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vard, îl salut, nu-mi răspunde la salut, 
dar imi spune : "Vino la mine să stăm 
de vorbă" . De data aceasta - cum sf1 vă 
spun ? - era parcă altă situaţie. Evident 
că m - am dus, i-am arătat piesele şi m-am 
bucurat de o înţelegere, să spun drept, 
neaşteptată din partea lui. 

,DINU SARARU : Dacf1 este vorba de 
mine, află că îţi joc piesa. 

PAUL CORNEL CHITIC : Am scris 
piesa aceasta, Schimbarea la faţă, care ex
primă o atitudine personală şi româ
nească, dacă imi îngăduiţi să spun lu
crul acesta, faţă de un fenomen oricînd 
şi oriunde covirşi tor, care este revoluţia. 
Evident, am scris despre ce se intîmplf1 
cu revoluţia latino-americană, ca feno
men global, şi am rugat un alt teatru 
să-mi citească piesa. 

Este înjositor pentru un autor să-şi 
facă reclamă in faţa tarabei : "Ia marfa, 
că e bună, ia marfa mea, că nu se ru
pe" . Cu regret, am constatat că teatrul 
în cauză a plecat apoi intr-un lung şi 
spectaculos turneu intercontinental, cu o 
piesă care se juca pe apucate, a unui co
leg care, de atunci (cîţi ani să fie ?, 
şapte-opt) n-a mai scris altceva. 

Textele mele merită, sau nu merită, 
să fie jucate ? Aceasta este o problemă 
pe care şi-o pune fiecare autor drama
tic. Aduc ele, sau nu, ceva nou, în măsura 
în care se poate aduce ceva nou ? Sînt 
convins că cei care au citit piesa, cei 
care citesc piesele din revista .,Teatrul" ,  
a u  răspuns l a  această întrebare : textele 
mele nu propun doar conflicte între per
sonajele din scenă, ci şi un conflict în
tre personaje şi spectatori. Revista "Tea
trul" este singura revistă care publică, 
cu o consecvenţă demnă de aplaudat, 
texte româneşti - minimum 12 piese 
pe an ; ea se poate lăuda că a publicat 
un volum de peste 5.000 de pagini, ofe
rind deci, ca să zic aşa, o bibliografie 
mai mult decit suficientă. 

( ... ) Nu cred că există autor dramatic 
care să considere că posedă suficientă 
experienţă şi fără să fie jucat. Intotdeauna, 
teatrul te obligă să înveţi ceva. Ei bine, 
eu am fost totalmente lipsit de şansa de 
a-mi vedea textele (ultime) puse în gura 
unor actori, in mina unui regizor. Şi, evi
dent că textul la care lucrez acum, ca şi 
cel pe care îl am în plan, ca şi toate 
textele la care lucrez, îmi cer un dublu 
efort, un efort de imaginare, ca să su
plinesc ceea ce personajele dobîndesc prin 
prezenţa şi prin spiritul actorului. 

Imi pun întrebarea dacă nu ar fi fost 
cu putinţă (şi de ce nu este cu putinţă) 
- întrucît am oferit piesa Schimbarea la 
faţă şi unor regizori, printre care se nu-

mfu·ă cîţiva di ntre cei amintiţi aici 
ea in subsolul sălii mici a Teatrului N a
ţ ional sf1 se găsească loc pentru a se pune 
aceastii piesă, intr-un spectacol care poate 
fi mutat oricind intr-o sală cu scaune 
capitonate ? Nu ştiu de ce Teatrul Na
ţional - după ce s-a jucat cu mine aşa 
cum se joacă un negustor schimbind 
et ichetele diverselor produse -, nu ac
cede la ideea că, la urmn urmei, la nu
mfu·ul de actori buni şi foarte buni pe 
care îi are, s-a1· găsi cîţiva care ar pu
tea-o juca ; oricum, se pun prea multe 
piese cu două-trei personaje, astfel că 
mulţi alţii zac nefolosiţi. 

Nu cred, pînă la urmă, în eficienţa unei 
asemenea discuţii. De aceea am şi conchis 
că, dincolo de modestia care caracterizea
ză orice autor dramatic, trebuie să re
nunţ la falsul respect pentru cei care, 
intr-un fel sau altul, au dovedit că nu 
mf1 respectă, nu numai pe mine, ci şi 
pe alţi autori dramatici [ . . . ] Cine se în
doieşte de spusele mele, cine se îndoieşte 
de teatralitatea textului meu, îl invit să 
facă proba printr-un spectacol, nu să-mi 
aducă drept argument necesitatea econo
miei de timp şi de bani - pentru că 
multe piese au fost puse cu tam-tam şi, 
după citeva spectacole, s-au dovedit a 
fi nişte căderi financiare, clasificate ca 
"succese de prestigiu" . 

Theodor 
Mănescu · 

,.o antologie 
a pieselor 
jucate 
şi ne jucate .. !' 

Aş vrea să spun şi eu cîteva cuvinte. 
Practica acestor convorbiri nu este nouă 
la revista "Teatrul" .  De zece ani, de cînd 
este redactor-şef Radu Popescu, revista 
a organizat întîlniri cu oameni de teatru, 
mese rotunde la teatre, întîlniri cu ci
titorii ; este o practică firească a presei 
noastre, iar una dintre caracteristicile ei 
principale este că ne mai scoate din ru
tină [ ... ] Ne-am gîndit ca, sub genericul 
"colocviile revistei «Teatrul»" , să ne în
tîlnim in continuare, trimestrial, în ca
drul unor şedinţe lărgite ale consiliu
lui de conducere al revistei, să dis-
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cutăm cite o temă ; evident că prima 
problemă pe care ne-am pus-o a fost 
aceea a valorificări i dramaturgiei ongi
nale pe scenă, revista incercind, totodată, 
a se deschide, aşa cum a făcut în de
cursul acestor ani, şi către un public 
mai larg : prin editarea unui almanah 
anual (almanah al cărui prim număr este, 
desigur, discutabil, dar care este impor
tant, pentru că ne deschide calea către 
multe mii de cititori) ,  prin întîlniri cu 
cititorii, prin luarea sub patronaj a unor 
teatre populare ; deci, o practică demo
cratică [ . . .  ] Sînt de părere că numai 
printr-o atmosferă calmă, responsabilă, 
confraternă, dramaturgia, teatrul pot pro
spera. 

Cît despre punctele de vedere expri
mate pînă în prezent aici, D. R. Popescu 
şi-a şi definit scrisoarea drept subiecti
vă, drept un pamflet. N-aş zice, ca Na
ghiu, că evenimentele ultimelor stagiuni, 
în ceea ce priveşte valorificarea drama
turgie! originale, se reduc la Răceala. 
Nu spun să ieşim din zona dramatică, în 
ce priveşte soarta unor dramaturgi, zonă 
în care ne-au introdus primele intervenţii . 
Este, într-adevăr, dramatică. Totuşi, de 
dragul adevărului, al obiectivităţii, tre
buie să ne amintim că în ultimii ani (da
că nu mă înşel, chiar în ultimele două 
stagiuni), la Teatrul "Nottara" au avut 
loc două evenimente, care se numesc 
Jocul vieţii şi al  morţii... şi Scoica de 
lemn ; Teatrul Giuleşti a produs cîteva 
opţiuni repertoriale importante : Descă
păţînarea, A cincea lebădă, Opinia pu
blică. La Teatrul Naţional s-au jucat : 
Monolog cu faţa la perete, A treia ţeapă. 
La Craiova s-a realizat cel mai bun spec
tacol cu această din urmă piesă, rezultat 
al unei mai mari inrudiri spirituale in
tre autor şi colectiv ; regizorul şi echipa 
de actori au avut grupa sanguină mai 
apropiată de aceea a lui Sorescu. Opţiuni 
importante s-au exprimat şi la Naţionalul 
din Tîrgu Mureş. 

Este, totuşi, firească şi această stare 
de iritare, cum o numea Radu Popescu. 
Am făcut un bilanţ al unor piese neju
cate şi aş cita : Ingerul bătrîn de Alexan
dru Sever, o splendidă pledoarie antifas
cistă în plan parabolic ; o piesă cu totul 
deosebită a lui D. R. Popescu, Studiul osteo
logie... şi alta, bine pusă doar la Bacău 
- Cuiul sau iepurii. Aş cita şi eu Schim
barea la faţă a lui Paul Cornel Chitic, ca 
şi ultima lui piesă, Europa, aport - viu 
sau mort. 

La Colocviul de dramaturgie de la 
Cluj-Napoca, din mai 1978, Paul Everac 
spunea că dramaturgie! româneşti ii lip
seşte apetitul pentru universalitate ; or, 
Schimbarea la faţă este o dovadă că dra
maturgiei româneşti nu-i lipseşte acest 
apetit. Ne putem referi, în acest sens, şi 
la piesa lui Romulus Guga, Evul mediu 

întîmplător, şi la piesa lui Horia Lovi
nescu, Jocul vieţii şi al morţii ... , jucate, 
dar şi la piesele lui Solomon - Diogene 
cîinele, Platon, Socrate, acestea din urmă 
practic necunoscute publicului bucureş
tean sau din alte oraşe de tradiţie cul
turală. 

Ce se întîmplă cu Costandineştii, ca
podopera lui Paul Everac ? Există şi o 
altă piesă excelentă a lui Paul Everac -
Salonul. Am dori să o publicăm. Există 
o piesă bună a lui Leonida Teodorescu 
- E�celsior. Dacă aceste piese sînt valo
roase, cum vom putea j ustifica, peste ani 
şi ani, nereprezentarea lor, imediat după 
ce au fost date publicităţii ? După 
părerea mea, acestea, împreună cu 
cele la care m-am referit şi au 
fost jucate de către teatre, ar alcătui o 
adevărată antologie a dramaturgie! ro
mâneşti ; o antologie, nu tematică, nu 
cronologică, ci o antologie pe criterii axio
logice cît de cît convingătoare. Părerea 
mea este că aceste piese nejucate sînt va
loroase, dar ele nu sint preluate de către 
cele mai importante teatre, cele mai im
portante trupe, cei mai importanţi regi
zori - care, sigur, se pot odihni trei săp
tămîni cu cîte un Gin-rummy, dar care 
rămîn profund datori faţă de dramatur
gia naţională contemporană. 

După părerea mea, trăim un moment 
bun şi foarte bun al dramaturgie! naţio
nale, dar acest moment se vede pe scenă 
doar parţial, şi nu ca o totalitate care 
ne-ar demonstra, in una-două stagiuni, 
că s-a intimplat şi se întîmplă ceva foar
te interesant în dramaturgie. 

Ion Zamflrescu : 
"piesa 
are nevoie 
de proba 
opiniei publice" 

Eu vreau să vă comunic citeva lucruri 
generale. 

Scrisoarea lui D. R. Popescu este in
teresantă, dar nu m-a convins. In· schimb, 
m-a convins scrisoarea lui Iosif Naghiu, 
şi de acolo reţin o idee : dreptul la eşec, 
dreptul la greşeală al dramaturgilor. Dra
maturgia se integrează treptat, drama
turgia nu are spontaneitate, nu pot apărea 
dintr-odată capodopere. In dramaturgie, 
capodopera (şi nu numai capodopera, dar 
şi piesa autentică, piesa care să intre în 
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organici lalea unei  cuiLUI'i) nu apare pC'slc 
noa p te ; acC'asta SC' produce intr-un d i -
111 Ll t  corC'spunz[!tor ; or, pentru acest cli
mat corespunz[1tor este nevoie de şan
t i er. Piesa scrisă., ş i  publi catii ,  :;; i compn
tatit, �i trecu t[! pri n cenacluri,  şi apro
bat[! acolo, nu conv i n ge îndeaj uns. Pil'S<t 
;u·(• nevoie de a fi j ucati!, de a fi  t1·ecuU1 
p1·in proba opi n i ei publ ice. 

I m i  a d uc ami n te, m i -a dat revistu 
, .Teatrul" să citesc A treia ţeapă înai nt e 
de a fi j ucată ; şi, mf1rturisesc, am avut 
foarte mari rezerve. Nu-mi plac p1·ea 
mult suspansurile ; viaţa are nevoie şi  
de o concluzie, şi de o concreteţe. Am 
avut destule rezerve, de asemenea, în ceea 
ce priveşte construcţia dramatică, şi lim
bajul, şi amestecul de serios cu iron ie. 
Dup[l ce am viizut piesa j ucată la Bucu
reşti ş i  la  Cmiova, mi -am schimbat opti
ca. [ . . .  ] 

O piesă de teatru trebuie neapărat să 
tt·eacă prin şantierul teatrului. De-abia 
atunci îşi confirmă existenta ; cîtă vre
me autori i nu vor fi jucaţi mai cald, mai 
frecvent, cu d reptul de a greşi , de a eşua, 
ei vor trăi un fenomen de frustraţie. 

Eu aş crede că e nevoie să se petreacă 
nişte transformări în sistemul repertoriul. 
Pentru un teatru care are un aparat aşa 
de bine pus la punct, trei premiere pe 
a n reprezintă un program mult prea pu
ţin încărcat [ ... ] A ţine o piesă zece ani 
în repertoriul aceluiaşi teatru, pe motiv 
că aduce public, aceasta nu înseamnă a 
răspunde criteriilor unei politici teatra
le [ . . .  ] Cîtă vreme autorii d ramatici nu vor 
fi jucaţi, ohiar cu dreptul la eroare, la eşec, 
dramaturgii vor trăi un fenomen de frus
traţie. 

D. R. Popescu spune că Bucureştiul a 
neglijat dramaturgia originală. Altfel îşi 
va vedea autorul îndeplinită misiunea sa, 
cînd va şti că are ecou în Bucureşti, care 
este capitala ţării, este metropola, este 
consacrarea. Şi, viceversa : are nevoie şi 
de teatrele din ţară, care sînt un labora
tor, pot să experimenteze, dar, în orice 
caz, un echilibru trebuie să existe. 

Am sentimentul că între metropolă şi 
craşele din ţară este un fel de prăpastie. 
Teatrele din Bucureşti nu pot prididi să 
facă faţă cererilor de bilete. "Veneam din 
Timişoara să văd un spectacol în Bucu
reşti, îmi spunea, deunăzi, cineva. N-am 
găsit bilet la nici un fel de spectacol" .  
Va s ă  zică, î n  Bucureşti avem această 
invazie a spectatorilor, iar în provincie, 
dimpotrivă, se joacă cu sala goală. La 
Timişoara circulă o glumă : serviciul mi
litar pare format din şapte luni de in
structie şi cinci luni de teatru ( !) ,  oamenii 
sînt �duşi la spectacol, pe căprării. De 
aceea este necesară mai multă apropiere 
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î n l rC' t eat1·ele d i n Bucureşti şi cele d i n  
prov i ncie. Şi,  în orice caz, rftmin la  
aceasl[l p[n·en• : cîtf1 VI'C'me autori i  dra
mat ic i n u  vor avea posi b i l i tatea ş :mtie
rul u i .  a l aborarorul u i .  a experi enţei, a 
tr[t i r i i  pc v iu, s i m pl P  lecturi in cenacluri , 
simpla publ icare in revista ,.Teat ru l " ,  
s i m p l l'le consacr[u·i l i terare n u  ajung, cu 
toale că sînt  de un real aj utor. Teatrul 
are nevoie de p[t rerea opi n i ei publice, i n  
i ntegrali tatea ei .  Cîtă vreme acest lucru 
nu se va petrece, va exista un sentiment 
de frustrn \ i e  d i n  partea autorilor drama
tici ; acest sentiment este motivat, şi tre
b u i e  făcut ceva, pentru a fi depi1şit. 

Dinu Săraru : 
"să lăsăm viitorimii 
nu procente, 
ci piese adevărateu 

Aş vrea să fac un scurt bilant. La 
Teatrul Mic, am început direcţia mea cu 
o piesă de D. R. Popescu, Două ore de 
pace, care a căzut după două luni, dar 
am vrut să încep cu el. Am jucat o pie
să, care nu se jucase în Bucureşti, 
de Paul Everac, într-o distribuţie stabi
lită de comun acord cu autorul, care şi-a 
şi pus-o în scenă. M-am zbătut, nu este 
nici o exagerare, ca să se joace 
această piesă [ ... ) Intimplarea face 
ca piesa să se joace, cu sala pli
nă, de doi ani. Am dorit o variantă 
nouă a piesei Nu sînt Turnul Eiffel, pen
tru că am crezut în ideea de musical, 
şi am rugat-o pe Ecaterina Oproiu să 
scrie un musical ; acesta se joacă la Tea
trul Mic, fiind un spectacol politic în 
cel mai bun înţeles al cuvîntului, care 
se bucură de o mare afluenţă de public. 
Mi-a plăcut că presa a confirmat şi ea 
importanţa acestui spectacol, chiar şi  
,,Scînteia" , după un an de la premieră. 

Jn stagii.mea aceasta, am jucat un re
portaj dramatic, plin de interes, Se ridică 
ceaţa, pe care l-a publicat şi revista "Tea
trul" şi pe care am început să-1 prezentăm 
şi în diverse centre muncitoreşti. Am ju
cat, răspunzînd unui comandament edu
cativ, o piesă modestă, împotriva misti-

https://biblioteca-digitala.ro



cismului. Am pus in scenă, in premieră 
absolută, o piesă de Romulus Gugu, un 
spectacol poli tic contemporan, prin care 
ntacitm recrudescenţa, în diverse ţări, a 
fascismului. Această ambiţie a noastră a 
fost validată de întreaga presă, care s-a 
pronunţat pozitiv, şi sînt foarte bucuros 
că toţi cronicarii de teatru au fost ală
turi de această intenţie (văd că şi to
var;işul Mănescu a aminti t existenţa aces
tei piese în Bucureşti) .  Am deschis .,Tea
trul Foarte Mic " ,  cu o piesă de Radu 
F. Alexandru. Sînt citeva spectacole care re
ţin atenţia publicului in ceea ce priveşte 
piesn românească de actualitate, sau in
spirată din actualitate, şi cu care ne mîn
drim. Nu mi se pare puţin. L-am jucat şi 
pe Barunga. Acum se află în repetiţie 
la noi Un pahar cu sifon de Paul 
Everac, într-o distribuţie, cred eu, absolut 
remarcabilă ; îl vom juca şi pe Paul Cor
nel Chilie. Nu am acum toate titlurile 
în faţă. Vom juca, cu siguranţă, piesa ro
mânească de actuali tate, cu cei mai buni 
actori. 

Simţeam nevoia să vă spun de pe ce 
poziţie pot discuta. Scrisoarea lui D. R. 
Popescu nu mi-a plăcut, pentru că avea 
ceva provincial ; el se vaită că este în 
provincie, dar nu depăşeşte condiţia pro
vincialului. Eu i-am cerut mereu piese, 
cu cea mai mare dragoste. Aş fi putut 
juca, dintre piesele lui D. R. Popescu, în 
fiecare stagiune, cite una, cum i-am şi 
cerut ; de fiecare dată, i-am pus o con
diţie elementară : ,.Dă-mi mie această 
piesă, şi eu ţi-o pun primul" . Şi acum 
l-aş juca pe D. R. Popescu, cu cea mai 
mare dragoste, dacă mi-ar trimite o piesă. 
Am vrut să-i joc piesa care s-a publicat 
in revista ,.Teatrul" *. S-a spus că a fost 
angajată la Teatrul ,.Bulandra" ; nu s-a 
j ucat ; pînă in clipa de faţă, la mine era 
jucată. De aceea, nu are argumente să 
se plîngă. L-a jucat Naţionalul ; nu este 
vina Naţionalului că nu i-a reprezentat 
unele piese, dar Pisica în noaptea Anului 
nou a avut o distribuţie extraordinară. 
I-a jucat Elena Deleanu două piese bu
ne, foarte bine şi cu succes. ln orice 
caz, oricind trimite o piesă şi vine şi 
discută, i-o joc. 

Am vrut să fac această precizare : 
D. R. Popescu este un scriitor care nu 
trebuie să se plîngă că nu este jucat în 
România. El poate să devină liderul unei 

• Studiul osteologie al unui schelet 
de cal dintr-un mormint avar din 
Transilvania. 

dramaturgii angajate, dacă va vorbi in 
numele tuturor. 

D. R. Popescu ar trebui să se bucure 
că Romulus Guga se joacă nu in provin
cie, ci în Bucureşti. Ar fi fost un gest 
extraordinar de colegial, dacă D. R. Po
pescu, care se bate să ajungă în Bu

_
cu

reşti , ar fi venit la premiera absoluta a 
confratelui său Romulus Guga. Mănescu 
a făcut un bilanţ posibil al dramaturgiei 
autentice şi de valoare. Deci, nu este 
chiar aşa, că nu există dramaturgie de 
valoare. Revista ,.Teatrul" a fost inspi
rată cind a organizat această dezbatere, 
s�1 vedem ce dramaturgie este şi de ce 
nu se joacă în teatrele noastre. Ne-am 
intilnit însă, ca să vorbim despre con
diţia ct'ramaturgiei în contextul social-is
toric · aceasta e problema cea mai impor
tantă,' iar problemele reprezentării piesei 
româneşti pe scenă nu sînt atît de grave 
şi de îngrijorătoare, după părerea mea. 

Paul Cornel Chilie este un caz, după 
părerea mea, regretabil, însă eu i-am 
promis că va vedea lumina rampei la 
teatrul de care mă ocup, cu o distri
buţie corespunzătoare, cu tot sufletul de 
care sînt capabil, cind este vorba de pu
nerea în scenă a unei piese. 

Aş vrea să adaug că şi critica teatra
lă - să luăm cazul piesei lui Romulus 
Guga, ultima premieră absolută - s-a 
pronuntat cu promptitudine, devotament, 
solidaritate, fată de această tentativă de a 
deschide nişte ferestre către universali
tate. Este foarte important. S-a văzut că 
critica teatrală sprijină o asemenea ini
ţiativă, şi Guga merită să fie sprijinit, 
pentru că este un scriitor foarte intere
sant în momentul de faţă, iar piesa lui, 
aşa cum s-a observat, este _una dintre _cel� 
mai importante din ultimele stag�um. 
Aş vrea să spun însă altceva. Nu discut 
despre dramaturgia lui Horia Lovinescu, 
care are şansa să poată fi jucată în con
diţii excelente la chiar teatrul pe care 
autorul îl conduce. Şi eu, dacă aş scrie 
o piesă de teatru, aş juca-o la teatrul pe 
care-1 conduc. Scot din discuţie şi textele 
menţionate de Mănescu, care sînt, şi după 
părerea mea, texte de luat în conside
rare. Pe mine mă preocupă altceva. In 
dramaturgie, în numele ideii de actuali
tate, se planează jos, cam prea aproape 
de pămînt, astfel incit fantezia nu mai 
are posibilitatea să se ridice prea sus. 

Se scrie foarte mult, citim piesele cu 
multă atenţie, se scrie însă şi  neintere
sant, cu mobiluri modeste, adică se scrie 
domestic. Or, spectatorul român nu mai 
are răbdare să i se dea un surogat de 
fapte, de conflicte, un surogat de poli
tică ; el este confruntat cu piese i mpor-
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tante, care il obligă la meditaţie, la ati
tudine, care il pun pe ginduri, care il 
trimit să citească o altă carte sau piesă, 
şi este greu să-I convingi să înghită şi 
piese slabe. 

Să nu credeţi, stimaţi confraţi, că este 
chiar atit de neinsemnat spectatorul a
cesta, care susţine şi planul de încasări, şi 
ideea de teatru. Pînă la urmă, o piesă 
care cade după 15-20 de reprezentaţii,  
oricit ni s-ar părea ea de bună, este şi o 
mare pierdere de casă. Nu putem face 
abstracţie de aceasta. Nu mai sintem nici 
la începutul socialismului, şi nici la in
ceputul dramaturgiei socialiste, cînd se 
spunea : "Scrieţi, băieţi, scrieţi, numai să 
puneţi ceva in scenă" , ca, după 15 spec
tacole, să ne retragem cu toţii. Am dat 
exemplul piesei lui D. R. Popescu : cît 
suflet s-a pus, dar n-a venit lumea [ ... ] 

Am premiat, in "Cintarea României" . 
piese care nu se mai joacă. Eu am scris 
în "Scînteia" un articol pe tema aceasta ; 
a fost publicat pe pagina întîi, sub gene
ricul "Opinii" . Trebuie să fim puţin mai 
serioşi cu propria noastră producţie. De
geaba dăm premii, prin diverse asociaţii
intreprinderi de binefacere, şi rămînem 
cu premiile. M-am ridicat împotriva acelei 
nefericite, dăunătoare concepţii, care per
sistă şi in momentul de faţă, că trebuie 
să jucăm 75 la sută dramaturgie origi
nală. Noi trebuie, aş zice, să lăsăm viito .. 
rimii, nu procente, ci trei-patru piese 
adevărate, care să intre in istoria litera
turii. După primul război mondial au ră
mas doi-trei scriitori : Rebreanu, Carnii 
Petrescu ş.a. Acum, într-un an, am jucat, 
să zicem, 274 de piese, şi n-a venit lu
mea, şi a trebuit să facem combinaţii 
nemaipomenite ca să ţinem o balanţă 
comercială. 

Trebuie să privim cu luciditate reali
tatea şi s-o acceptăm ca atare : nu mai 
sîntem în situaţia s;'i dăm premii de încu
rajare, de "Crucea roşie" , epoca bine
facerii  s-a terminat, trebuie să producem 
o nouă calitate şi în dramaturgie. 

S-a spus : să facă teatrele mai mult. 
Dar să facă şi dramaturgia mai mult. 
Intr-adevăr, sînt piese bune, care trebuie 
să se joace, şi eu vreau să joc drama
turgie originală, dar sint împotriva acelei 
dramaturgii false, care in momentul de 
faţă proliferează peste tot, şi la care nu 
vine nimeni, şi care nu convinge pe ni
meni, şi care nu spune nici o noutate. 

Vă spun şi dintr-o experienţă de di
rector, destul de scurtă, dar şi din aceea 
de cronicar de teatru, destul de lungă. 
Trebuie să ne batem pentru altceva - şi 
eu aici văd utilitatea acestei discuţii -
şi anume, pentru un context în care să 
se recepteze deschis, cinstit, mesajul dra
maturgului care vrea să spună ceva. Să 
nu mai măsurăm opera dramaturgului cu 
procentele, nici cu diverse interpretări. 

50 

Publicul este mult mai înţelept, mai în
văţat decit mulţi dintre îndrumătorii lui 
direcţi, care duc grija că el - vezi, 
doamne ! - şi-ar pierde simţul de ori
entare. L-am şcolit, i-am dat reviste, i-am 
dat căt·ţi. Nu-l poate deruta orice piesă 
de teatru, in aşa fel incit să ne apuce 
pe noi îngrijorarea, mai ales cînd deţi
nem nişte fotolii in diverse locuri, că ce 
se întîmplă cu bietul public. El este bine 
pregătit, Iar dumneavoastră o ştiţi foarte 
bine, aşa că să nu mai venim cu această 
spaimă că publicul nu inţelege ; dimpo
trivă, inţelege foarte bine. Dacă înţe
lege nu ştiu ce piesă străină, poate să-I 
inţeleagă şi pe scriitorul român. 

Eu cred că acesta este domeniul care 
trebuie să ne preocupe : măsura in care 
ambiţia autorului de a spune ceva se 
bucură de o receptare deschisă, superi
oară, de natură să-i creeze dramaturgu
lui sentimentul demnităţii de scriitor care 
s-a angajat să facă politică. Altfel, vor 
prolifera acele piese cu directorul de fa
brică şi cu secretara lui, cu ni-?te mun
citoare care se pun pe treabă şi depăşesc 
producţia fizică, şi nu vom produce ceea 
ce ne lipseşte in momentul de faţă, piesa 
de atitudine politică superioară, şi, in 
cadrul ei, şi satira. O dramaturgie nu 
poate trăi, ani de zile, fără satiră, pentru 
că satira nu este numai un gen literar, ea 
este o stare de spirit. Nu putem accepta 
faptul că nu avem comedie de moravuri 
in socialism ; trebuie să avem. Acestea 
sint probleme la care dramaturgia, cri
tica dramatică să se gîndească ; piesele 
de moravuri să ajungă să fie degrevate 
de prejudecata procentelor, de prejudecata 
că publicul n-ar inţelege. Aici s-a făcut 
u trimitere foarte justificată, ironică, la o 
tendinţă care a luat, după părerea mea, 
proporţii alarmante : a variaţiunilor pe 
tema Vlad Ţepeş, Mihai Viteazul, Brinco
veanu, Tudor Vladimirescu - cota in scă
dere -, Burebista . . .  

THEODOR MANESCU : Am primit 
17 piese despre Burebista ! 

DINU SARARU : ... Decebal: Mircea cel 
Bătrîn - staţionar. . .  Nu cred că este 
semnificativă această preocupare unilate
rală pentru istorie, cind ne stă în faţă o 
asemenea realitate : spiritualitatea socia
listă ; cei care ne ocupăm de îndrumarea 
literaturii şi a artei trebuie să vedem de 
ce se fuge spre istorie şi nu se fuge cu 
amîndouă picioarele spre actualitate ; şi 
aceasta este o problemă care merita să 
facă obiectul unei dezbateri. 

Preocuparea pentru actualitate - iată 
ce trebuie discutat ; şi cred că revista 
"Teatrul" poate pune în discuţie conceptul 
de actualitate. Nu putem văduvi aceşti 
ani de o literatură importantă, decisivă, 
sîntem datori faţă de conştiinţa noastră 
de comunişti, în primul rînd, noi, cei 
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care participăm la ceea ce se întîmplă în 
România de astăzi, şi nu putem să lăsăm 
pe cîmpul de bătălie numai suliţele voie
vozilor. 

Readucerea în discuţie a ideii de tea
tru politic �n lum�a socialistă mi se pare, 
azi, deosebtt de Importantă. Am publi
cat, în ,.Era sociali stă" , un articol pe 
această temă. Nu se poate să ne ploco
nim, să ne pamăm in faţa filmului politic 
occidental, să-i ridicăm osanale, ca in 
cazul filmului despre E.N.I.  din Italia 
sau al altor filme făcute pe alte meridi� 
ane, iar noi, care sintem angajaţi politic 
faţă de societatea noastră, să ne uităm 
tot timpul prin ogrăzile vecinilor, in loc 
să producem literatura noastră politică. 
Noi trebuie să arătăm că socialismul este 
favorabil politicii literare celei mai an
gajate. Şi este. Să jucăm piese politice 
făcute pe alte meridiane, dar să jucăm 
şi piesa noastră politică - de aceeaşi 
valoare literar-artistică, însă. 

Cu ce venim noi, socialiştii, in teatrul 
european ? Cu piesele lui Brecht, doar. 
Este rindul nostru, acum, să scriem tea
tru politic. Avem ·nevoie de o asemenea 
literatură dramatică, şi vă spun că pu
blicul vine s-o vadă pe scenă. La o piesă 
ca Emtgranţti, care se joacă de trei ani 
la Teatrul Mic, cu casa închisă, s-ar pute� 
adăuga şi altele, dacă s-ar scrie. 

Aşa cum avem mari actori, în mo
mentul de faţă, in România, şi bune con
diţii de a face teatru, avem şi scriitori 
interesanţi. Aici are dreptate Radu Po
pescu, nu mai trebuie să facem compa
raţie cu dramaturgia dintre cele două 
războaie mondiale. Condiţia - de inteli
genţă, de cultură, de profunzime - a 
spectatorului, ca şi condiţia scriitorului, 
n-au evoluat ? Au evoluat foarte mult. 
Comparaţia aceasta este păgubitoare, na
tva, provincială. Literatura dintre cele 
două războaie mondiale este, aş spune, 
un metru prea mic pentru literatura de 
astăzi. Scriitorul român de teatru trebuie 
să aibă sentimentul că poate produce lite
ratură bună. Este de neînţeles ca noi 
să nu putem produce literatură la ni
velul lui Dario Fo, deşi avem scriitori 
care ştiu politică, au învăţat, slavă dom
nului ! Asta este problema, şi cred că o 
intilnire pe o astfel de temă este bine
venită. 

Cred că dramaturgia, astăzi, are ne-
voie de schimbarea opticii noastre faţă 
de condiţia scriitorului de teatru : e vor
ba nu numai de şansa lui de a fi pe 
scenă, ci el trebuie să fie pe scenă la 
nivelul epocii. 

Paul Tutungiu · 

,.inculpatul este 
secretarul literar .. 

Paul Cornel Chitic, un foarte talentat 
dramaturg, este socotit încă tînăr drama
turg, deşi nu mai este chiar atit 
de tînăr. Ar trebui să discutăm 
şi despre Leonida Teodorescu, şi 
despre Teodor Mazilu. Pînă la urmă, 
ajungem la concluzia că toţi dramaturgii 
contemporani în viaţă au cîte un necaz. 
Dacă îl luăm pe fiecare în parte, fiecare 
este nemulţumit : că nu e jucat, sau unde 
este jucat, sau cum este jucat. 

Prezenţa pe scenă a dramaturgului con
temporan trebuie s-o examinăm mai con
cret ; oare, din vina directorului de tea
tru nu este jucat un autor de teatru con
temporan ? [ ... ] Omul de legătură al tea
trului cu literatura este secretarul literar, 
care, in multe cazuri, nu are nici un cu
vint de spus în teatru. Citeodată, mă 
indoiesc că secretarul literar citeşte chiar 
revista ,.Teatrul" , sau altceva [ ... ] Or, ce 
trebuie să fie un secretar literar ? Tre
buie să fie un principiu activ, un soi de 
ciocănitoare care îi bate tot timpul la 
cap pe director şi pe confraţii lui [ . . .  ] 
Deci, dacă există o piesă nejucată a unui 
dramaturg contemporan, este o problemă 
de relaţie cu teatrul. Pe de altă 
parte, literatura de pe mapamond, 
pe care o joacă teatrele noastre, 
nu este de cea mai bună cali
tate, de cea mai aleasă ţinută. Se pare 
că practica este următoarea : se desco
peră de către un regizor, sau de către un 
bun prieten al acestuia, care a făcut o 
călătorie în străinătate, o piesă a unui 
scriitor, o piesă care nu pune nici o 
problemă, dar ea se joacă, susţinută de 
cei mai buni actori. [ .. . ] 

Deci, nu sînt de acord să se facă un 
caz Chitic ; normal este să se facă un 
caz al dramaturgiei nejucate, şi atunci 
se va vedea că inculpatul numărul unu 
este secretarul literar. Sînt convins că în 
teatre sînt şi cîţiva secretari l iterari cu 
personalitate, oameni cu multă carte, 
care au o anumită viziune asupra .litera
turii. Aceştia ştiu că Paul Cornel Chi
tic este un mare talent, dar poate aş-
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teaptă ca el să dea ceva mai bun. Poate 
că menirea unul teatru de primă mă
rime nu este de a da drumul spre scenii 
oricum. S-a făcut onoare lui Corneliu 
Marcu, care a fost jucat la Teatrul Na
ţional din Bucureşti, am toată stima 
pentru el, dar el nu este încă un autor 
cristalizat. Iată, deci, că trebuie să pri
vim lucrurile puţin mai nuanţat. 

In esenţă, problema este următoarea : 
cîtă vreme nu vom avea, în teatre, se
cretari l iterari-personalităţi, scriitori, oa
meni care să dea un gir de cultură a
cestei activităţi, nu putem discuta despre 
şansa scriitorului contemporan de a fi pe 
scenă. 

Doru Moţoc : 
"nu există fortă 
în stare 
să oprească 
talentul" 

Mie mi se pare că discuţia de astăzi 
este cît se poate de oportună, şi recu
noştinta mea faţă de revista "Teatrul" 
este foarte mare ; eu locuiesc în pro
vincie, nu în Bucureşti, iar faptul că re
dacţia şi-a adus aminte de mine şi m-a 
invitat, alături de personalităţi de marcă 
ale teatrului românesc, m-a emoţionat. 

·E oine că au fost invitaţi dramaturgi 
din toate generaţiile : generaţia tînără, a 
lui Paul Cornel Chitic, Radu F. Ale
xandru, poate şi a mea, într-o oarecare 
măsură ; generaţia lui Theodor Mănescu, 
a lui  Iosif Naghiu şi Leonida Teodorescu ; 
este de faţă decanul dramaturgilor ro
mâni - decan nu de vîrstă, ci de sensi
bilitate, de cultură şi de talent. M-am 
referit la maestrul Horia Lovinescu, al 
cărui punct de vedere voi fi foarte cu
rios să-1 aud. Deci, sînt create premise 
pentru o discuţie utilă, pentru un dialog 
fructuos. 

De regulă, dramaturgii tineri sînt re
vendicativ!. Eu nu am nimic de reven
dicat. Am fost jucat în Bucureşti, şi pre
zenţa mea pe o scenă bucureşteană s-a 
desfăşurat, cum am mai spus şi cu alt 
prilej, ca în istorioarele roze despre pro
!Ţlovarea dramaturgiei originale. Piesa 
n-am adus-o eu la teatru, ci un actor 
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căruia i-a plăcut, secretarul li terar a ci
tit-o, i -a făcut referat, piesa a trecut prin 
Comitetul oamenilot· muncii, s-a jucat, iar 
astăzi are aproape 200 de spectacole la 
Teatrul ,.Bul andra",  ceea ce înseamnă 
d1 publicul a avut interes pentru ea. Nu 
este, fi reşte, o capodopcrii, sînt conştient 
de lucrul acesta, şi chiar perioada de mai 
l ungă tăcere care a urmat s-a datorat 
intenţiei mele de a veni, ulterior, cu ceva 
de calitate superioară. 

Relaţiile dramaturgilor cu teatrele, fi
reşte, implică ş i  aspecte de alt ordin, şi 
este firesc să fie aşa, pentru cit munca în 
teatru nu se desfăşoară la  vedere, în lu
mina reflectoat·elor, doar douft ore, cît 
ţine spectacolul, ci şi în culise, iar cu
lise sînt de tot felul, şi acesta este iarăşi 
un lucru normal. 

Aş zice să nu ne speriem că unii dra
maturgi au dificultăţi. Este suficient să 
fim informati, adică să ştim măcar istoria 
teatrului românesc, şi vom vedea că 
nume ilustre, nu Moţoc sau Chitic, au 
avut dificultăţi, şi că, pînă la urmă, a
ceste dificultăţi n-au contat pentru că, 
în ultimă instanţă, cine a avut ceva de 
spus, a spus. Eminescu ne asigura că "Va 
creşte tot ce-n lume este menit să crească" . 
Nu există forţă în stare să oprească un 
dramaturg valoros, să-I bareze şi să-1 ob
strucţioneze. Dacă e talentat - şi ta
lentul presupune ş i  forţa de a rezista -
va sfîrşi prin a se afirma (e drept, poate, 
nu întotdeauna în timpul vieţii) .  

PAUL CORNEL CHITIC : Eu aş pro
pune ca Doru Moţoc să scrie piese, şi să 
aştepte zece ani. 

DORU MOŢOC : Unele dintre ele stau 
de zece ani. 

PAUL CORNEL CHITIC : V-aş ruga să 
nu vorbiţi in numele meu. 

DORU MOŢOC : Nu am vorbit. 
PAUL CORNEL CHITIC : Şi nici să 

mă citaţi. Deloc. 
DORU MOŢOC : Ca să nu las i mpresia 

că, în cazul lui  Doru Moţoc, totul a 
mers "ca pe roate" , am să relatez şi po
vestea altei piese pe care am scris-o. Este 
o piesă despre Bălcescu, o piesă care 
îmbrăţişează ultima perioadă din viaţa 
lui, şi care schimbă o anume optică peri
mată, punîndu-! pe marele revoluţionar 
democrat într-o lumină într-adevăr nouă 
şi universală - pentru că nu trebuie să 
ne obstinăm în a acredita imaginea falsă 
a unui Bălcescu murind ofticos, departe 
de ţară, intr-o mansardă sordidă. Dar, să 
revin. Această piesă a fost i nclusă în re
pertoriul Teatrului Mic, s-a afişat distri
buţia la avizier. La un moment dat, s-a 
întîmplat ceva, în această complicată 
lume a teatrului, şi piesa nu s-a mai ju
cat. Ulterior, am aflat cu bucurie că 
maestrul Horia Lovinescu şi-a exprimat 
dorinţa de a o monta la teatrul pe care-I 
conduce. 
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HORIA LOVINESCU : De a o citi. 
DORU MOŢOC : Am discutat şi cu unul 

dintre regizorii Teatrului .. Nottara", care 
s-a declarat interesat de piesă. Este vorba 
de Dan Nasta. Pînă la urmă, n-a con
venit teatrul ui. Se pot intimpla şi lucruri 
de !elul acesta. 

Cred că o problemă asupra căreia ar 
trebui să discutăm, ar fi aceea a meto
dologiei întocmirii repertoriului. Această 
metodologie există, in principiu : secre
tarul literar citeşte şi avizează textul il 
prezintă Comitetului oamenilor muncil şi 
se ia o hotărîre. Jn realitate, lucrurile 
stau altfel. Aşa că e cazul să ne hotă
rîm : sau

. 
există o metodologie, pe care 

o respectam, sau nu mai este vorba de 
nici o metodologie, şi joacă fiecare, de 
fapt, ce vrea. Acesta este un fel de a 
ne fura căciula, de a nu fi sinceri in 
ruporturile noastre, unii faţă de ceilalţi. 

De ce stau unele piese ? După părerea 
mea, acele piese - mă refer acum la 
dramaturgia contempot·ană şi de inspi
raţie contempm·ană - stau tocmai pen
tru că sînt mai pătrunzătoare, în ce pri
veşte natura conflictului. 

Imi amintesc că, la o dezbatere simi
lară, la Radio, Theodor Mănescu întreba 
- lucru cm·e mi s-a părut fundamental 
din punctul de vedere al dramaturgului 
- ce fel de conflicte abordăm : conflicte 
rezolvate de viaţă, sau conflicte în curs 
de desfăşurare, asupra cărora viaţa încă 
nu 5i-a spus ultimul cuvînt ? [ . . . ] 
Aceasta este problema, pentru că 
despre subiecte se poate discuta la 
infinit, despre problematică, de ase
menea, există nenumărate subiecte sus
ceptibile să devină piese de teatru, dar 
unele sînt tabu. De pildă, nu există eşec 
uman în socialism ? Există. Aş vrea să 
vftd o piesă scrisă curajos, care să abor
deze net această problematică : eşecul, şi 
ceea ce-l poate genera. 

THEODOR MĂNESCU : Horia Lovi
; nescu, dacă îmi îngăduie să-1 citez, a 

scris cîteva piese pc tema aceasta. 
DORU MOŢOC : Nu e cazul. Sînt 

trei categori i de conformişti : din 
prostie, din teamă şi din principiu. Cei 
mai periculoşi sînt cei din principiu : in 
lumea teatrală există situaţii (şi noi ne
am izbit de ele) in care se resping texte 
valoroase, in numele acestui conformism 
din principiu, nu pentru că cineva ar 
avea ceva impotriva unui text sau a au
torului, ci doar aşa, ca să fie bine, de 
teama de a nu greşi. 

Cit priveşte conceptul de actualitate, 
cred cA mai de actualitate decit multe 
alte piese este piesa lul Dumitru Solo
mon Diogene ciinele. 

Radu F. 
Alexandru · 
,.un teatru 
de asumare 
a 
răspunderi lor .. 

Tema întîlnirii noastre, ,.Valorificarea 
scenică a d ramaturgiei româneşti contem
porane" , cred că implică in primul rînd 
discutarea statutului social al dramatur
gului, al scriitorului de teatru. Consider 
că acest statut este discriminatoriu, func
ţia socială a dramaturgului, în mod con
stant, diminuată. Odată cu desfiinţarea 
cenzurii, s-a propus şi s-a aplicat o mă
sură importantă, funcţională şi inspirată : 
directorii editurilor, cu intregul colectiv 
redacţional, au căpătat libertatea de a-şi 
asuma răspunderea pentru publicarea ope
relor literare propuse lor. In ultimul timp, 
nu neapărat condiţionat de aceasta, dar 
în acest cadru, au fost publicate o serie 
întreagă de lucrări remarcabile, de certă 
valoare, lucrări care au îmbogăţit spec
taculos tematica literaturii noastre con
temporane, care au fost validate in ega
lă măsură de public şi de critici, şi care 
nu au produs nici un fel de perturbări. 

După doi-trei ani de la promulgarea 
măsurii sus-amintite, in teatru nu s-a 
ajuns încă la acest mod ideal de funcţio
nare. Tocmai această situaţie mă face să 
spun că dramaturgul, şi  implicit teatrul, 
cu întregul lui colectiv, se află într-o si
tuaţie aparte. Şi in  teatre există director, 
birou al organizaţiei de partid, comitet 
al oamenilor muncii - trei factori de 
decizie, fundamentali, investiţi cu putere 
politică, ce nu au posibilitatea să-şi exer
cite funcţia, să justifice increderea de 
care se bucură şi să-şi dovedească capa
citatea. 

S-a afirmat, la un moment dat, că o 
piesă de teatru, ca să ajungă să devină 
spectacol, trebuie să fie validată de opi
nia factorilor de decizie din teatru, şi, 
fn plus, de cea a unui cenaclu. Ideea mi 
se pare excelentă. Nu se aplică ( ... ] 
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Repertoriul propus constituie, pentru 
di rectorul de teatru, p pel·mancntă pro� 
blemă, pentru că directorul nu are, în 
fapt, posibilitatea de .a aduce o piesă pe 
scenă, fără intervenţia factorului admi
nistrativ, şi acest factor administrativ, 
prin modul cum funcţionează, creează o 
serie întreagă de obstacole. Antologia po
sibilă propusă de Mănescu semnifică toc
mai dificultatea în care se află directorii 
de teatru cînd vor să aducă pe scenă 
piese dintre cele mai valoroase. Intîmplă
tor, ştiu că piesele lui Dumitru Solomon, 
publicate în volum, figurează de ani de 
zile în propunerile de repertoriu ale Tea
trului de Comedie. �xistă toată bună
voinţa, tot i nteresul teatrului pentru pie
sele lui Dumitru Solomon, dar nici pînă 
azi, nici autorul, nici teatrul nu au reuşit 
să realizeze această dorinţă. De ce ? ! [ . . .  ] 
Relaţia autor-teatru poate funcţiona 
numai atunci cînd autorul are slmti
mentul cii această relatie este functională, 
şi aceasta nu înseamnă altceva decît po
sibilltatea dramaturgului de a ajunge la 
seara premierei. 

Una dintre cele mai i nteresante piese 
ale ultimelor stagiuni, şi în orice caz un 
spectacol de valoare, piesa lui Romulus 
Guga, este rezultatul colaborări i, contrac
tului şi contactului direct, între autor şi 
Teatrul Mic. Imi sînt cunoscute demer
surile şi eforturile pe care direcţia tea
trului şi secretariatul său literar le-au 
făcut, pentru ca această piesă să vadă 
lumina rampei. Piesa a fost salutată ca 
un eveniment, dar nu a putut fi repre
zentată şi pe scena altui teatru din ţară. 
Nu este posibil acest lucru, sau, mă rog, 
este posibil, din păcate, dar nu este de 
înţeles. 

Teatrul politic pe care il dorim toţi 
este un teatru de asumare a unor ră!l
punderi, de ridicare a unor probleme gra
ve. Acest teatru, ca să existe, trebuie să 
fie stimulat, încurajat şi  respectat. 

O literatură valoroasă "de sertar" , pe care 
unii sau alţii o cunoaştem datorită unor 
relaţii de amiciţie, de prietenie, n u  înseamnă 

nimic, şi  nu cred că există cineva, în ţara 
aceasta, care are i nteresul ca problemele 

majore, ce sînt dezbătute în toate docu
mentele de partid, să fie ignorate sau 
minimalizate in scrierile noastre. Teatrul 
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trebuie sf1 fie un sistem de dialog şi de 
relaţie. Dramaturgla noastrii trebuie să 
ajungă la o conştiinţă de sine, şi asta nu 
e posibil în af�ra unui climat de încre
dere şi  de respect. 

THOODOR MANESCU : In continuarea 
celor spuse de Radu F. Alexandru, in
formez asistenta despre o discuţie pe 
care biroul secţiei de dramaturgie a avut-o 
cu preşedintele Uniunii Scriitorilor, tova
răşul George Macovescu, căruia i-am re
latat următoarea situaţie : în edituri, în  
presa literară, scriitorii sînt membri ai  
consiliilor de conducere, dar in  teatre, 
nu sînt. In urmă cu doi ani, şi secţia de 
dramaturgie a Uniunii Scriitorilor a fost 
mobilizată : să ne ocupăm, să facem liste ; 
am repartizat dramaturgii, potrivit dorin
ţelor lor, potrivit dorinţei teatrelor, potri
vit altor criterii, să facă parte din comi
tetele oamenilor muncii ale teatrelor, din 
care fac parte, în mod firesc, mulţi alţi 
factori ai realizări i  spectacolului. Nu ştiu 
cum, această listă a devenit total inope
rantă, cu o excepţie sau deuă. Noi ne 
gîndeam să-i adunăm din cînd în  cînd pe 
aceşti reprezentanţi ai noştri in comite
tele oamenilor muncii din teatre, să discu
tăm cu ei. Au dispărut din componenţa 
comitetelor oamenilor muncii din teatre 
reprezentanţii Uniunii Scriitorilor, în timp 
ce, repet, in toate consili ile de conducere 
ale revistelor culturale, ale editurilor, sînt 
prezenţi. Este un aspect care poate da de 
gindit cu privire la statutul dramaturgu
lui. [ ... ) 

RADU POPESCU : Mă simt dator să 
fac o precizare, fiind in de-.�:acord cu Paul 
Tutungiu. Chestiunea cu secretarii lite
rari a devenit folclor, basm pentru copii. 
Toată lumea, de cind am pitruns eu in 
acest univers al teatrului, îngrămădeşte 
tot felul de culpe pe !!plnarea lor, săr
manii, chiar şi pe aceea că n-ar avea 
personalitate scrlltoricească, profeslonall
tate scriitoricească şi aşa mal departe. 
Nu sint de acord. Toţi secretarii literari 
care sînt aici sînt oameni perfect califi
caţi scriitoriceşte, dar noi ştim ce pot, şi 
ce nu pot să facă în teatrele lor, ştim cu 
toţii că au fost receptivi, in general, la  o 
anumită promovare a dramaturgilor, ştim 
tot. Aşa că nu sint de acord cu această 
nouă acuzaţie [ ... ) 
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Leonlda 
Teodorescu: 
.. mai bine 
sariu 
prozA .. 

S-au spus o serie de lucruri Interesante, 
dramatice, dar, din nefericire, nu este pri
ma dată cind asist la asemenea discuţii, 
al căror rezultat a fost nul. Dintre toate 
rezultatele Colocvlului naţional de dra
maturgie de la Cluj-Napoca, singurul va
labil este că editurile au început să pu
blice mai multe volume de teatru. ( ... ] 

Părerea mea este că dramaturgia noas
tră parcurge, in ultimii 10-15 ani, o 
etapă de creştere extrem de valoroasă. 
Nu cred că dn.unaturgia din perioada in
terbelică poate intra in competiţie cu ni
velul la care a ajuns, astăzi, dramaturgia 
noastră, şi pot da o listă lungă de piese 
valoroase. Am citit aproximativ tot ce 
s-a publicat în materie de dramaturgie, 
şi s-a publicat destul, avem o dramatur
gie bună, dar ignorată de către teatre. 
Vă dau un exemplu. Eram odată la Festi
valul de teatru de la Braşov, stăteam de 
vorbă cu Romulus Guga şi cu un director 
de teatru, şi aces&a din urmă ni se plîngea 
că "Vai, ce prost stă dramaturgia româ
nească" ; la care, Guga se enervează şi-i 
cere : "Ia spune tu cinci dramaturgi ro
mam in viaţă" . I-a spus trei, apoi i-a 
cerut să se mal gîndească trei sferturi de 
ceas. La . Colocviul de dramaturgie am 
pus aceeaşi întrebare unor directori de 
teatru, şi n-au ştiut să răspundă. Atunci, 
mă întreb : cum fac ei repertoriul ? După 
ureche. Acest lucru se şi vede. Drama
turgii români de astăzi sînt singurii 
membri ai Uniunii Scriitorilor care n-au 
un sistem de protejare a intereselor lor, 
in cadrul Uniunii. Dacă o piesă a unui 
dramaturg este ignorată, nimeni nu spu
ne nimic. Eu nu primeam nici un ră
spuns, cind trimiteam piesele în provincie. 
Am vorbit cu cîţiva colegi şi mi-au spus 
că au păţit acelaşi lucru : nimeni nu sa 
oboseşte măcar să răspundă că a primit 
piesele. 

Am intrat in plină zonă a veleitaris
mului. Se fac tot felul de adaptări, de 
dramatizări şi aşa mai departe, în mai 
toate teatrele din provincie. Eu m-am 
săturat, mai bine scriu altceva, public 
cîteva cărţi acum, şi cu asta am termi
nat cu discuţia . 

Flori an 
NI calau: 
"nu avem 
aceleaşi 
criterii .. 

Am vrut să ascult întîi ce spun auto
rii, pentru asta am venit aici, şi nu ne
apărat să iau cuvintul. Mi se parte foar
te folositoare o astfel de intilnire, după 
cum folositoare au fost şi primele mani
festări ale cenaclului de d ramaturgie. Am 
aflat cu multă bucurie că va avea loc 
şi a treia şedinţă a cenaclului ; ce-i drept, 
m-am gîndit ca nu cumva să se opreas
că la a patra, la a cincea - asta s-a mai 
întîmplat -, dar este o iniţiativă utilă, chiar 
dacă cere trudă şi sacrificii. Cu o con
diţie : să se discute sincer. N-aş spune 
să nu se atace problemele care inte
resează personal pe fiecare dramaturg şi 
să se pună numai probleme de principiu, 
pentru că n-ar fi eficient. 

Un d ramaturg nu va fi nicodată mul
ţumit de relaţiile sale cu teatrul, decit 
atunci cind va fi jucat. Aceasta este sin
gura posibilitate de a se îmbunătăţi re
laţiile dintre autori şi teatre. Dar, după 
aceea, apare altă problemă, dificilă şi a
ceasta. Dacă e un succes, bine ; dacă nu, 
chiar dacă spectacolul este bun, nu întot
deauna dramaturgii judecă după ce a 
făcut teatrul pentru spectacol, nu apre
ciază forţele pe care le-a mobilizat pen
tru piesă, şi cum a înţeles să promove
ze piesa respectivă. Socotesc că nu nu
mai că nu trebuie să ne ferim să fie 
analizată munca teatrelor, şi în special 
a teatrelor din Bucureşti, ci, dimpotrivă, 
că ar trebui analizată foarte serios. Aici, 
un criteriu mi se pare fundamental. Un 
teatru trebuie judecat nu după piesele 
pe care nu le joacă (aceasta este o abe
raţie : cum să judeci un teatru după pie
sele care n-au fost jucate la acel tea
tru ?), ci după ce a jucat, după acele piese 
pentru reprezentarea cărora a pus pa-
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siune. Numai aşa se poate, altfel nu. In 
principiu, mi se pare absurd să se pună 
chestiunea aşa : de ce autorul cutare n-a 
fost jucat la teatrul cutare ? Pot să existe 
n variante de răspunsuri. Nu spun că 
toate aceste răspunsuri sint valabile ; se 
poate întîmpla ca autorul să aibă drep
tate, se poate intimpla ca teatrul să gre
şească, să nu joace o piesă valoroasă. 

Cred că Dinu Săraru - excluzind un 
anume patetism al cuvintării sale -. a 
avut dreptate : în momentul de faţă, tre
buie să existe, din partea dramaturgilor, 
un efort mai mare de a aborda teme, 
subiecte, şi mai ales de a se implica în 
dezbateei de foarte mare răspundere. 

Mă miră faptul că există atîţia autori 
convinşi că teatrele nu răspund cum tre-
buie ceeinţelor lor de a fi jucaţi. Noi -
şi nu este numai situaţia de la noi , din 
Teatrul Naţional - umblăm după piese ; 
dar - vreau să fiu foarte si ncer -, um
blăm după piese pe care dorim să le ju
căm şi de caee să putem răspunde, sîn
tem într-o continuă vînătoare de aseme
nea piese. Nu că nu există piese valoroa
se, dramaturgia actuală românească este, 
după părerea mea, la un nivel incompa
rabil mai ridicat decît deamaturgia din
tee cele două războaie mondi ale. In zece 
ani, am jucat, la Teatrul Naţional, aproape 
30 de piese, cam trei piese contemporane 
pe an • .  Şi directorul teatrului, şi secre
tarul literar, şi consiliul oamenilor muncii 
trebuie traşi la răspundere fără nici o 
reticenţă ; dar să putem spune şi noi de 
ce nu j ucăm anumite piese, de ce am ju
cat altele, şi ne-ar interesa să ştim şi 
dacă piesele jucate au meritat să le ju
căm. Ce spun dramaturgii despre aceas-
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• Printre care : 
Alizuna (Tina Ionescu) ; Al patrulea 

anotimp (H. Lovinescu) ; Moartea ulti
mului golan (V. Stoenescu) ; Camera de 
alături (P. Everac) ; Să nu-ţi faci pră
vălie cu scară (E. Barbu) ; Săptămîna 
patimilor (P. Anghel) ; Pisica în noap
tea Anului nou (D. R. Popescu) ; Su
rorile Boga (H. Lovinescu) ; Un flutu
re pe lampd (P. Everac) ; A doua fa
ţă a medaliei (1. D. Sirbu) ; Zodia 
taurului (M. Gheorghiu) ; Simfonia pa
tetică (A. Baranga) ; Comoara din 
deal (C. M. Loneanu) ; Valiza cu flu
turi (1. Naghiu) ; Capul (M. Gheor
ghiu) ; Viaţa unei femei (A. Baraoga) ; 
Cazul Enăchescu (E. Busuioceanu) ; 
Marele Soldat (D. Tărchilă) ; Acord 
(P. Everac) ; Cine a fost Adam ? (L. 
Teodorescu) ; Cîştigătorul trebuie aju
tat (1. Naghiu) ; Autobiografie (H. Lo
vinescu) ; Alexandru Lăpuşneanu (V. 
Stoenescu) ; Aventură în banal (T. 
Ma��i l u , D. Solomon, 1. Băieşu) ; A 
treia ţ:.!apă (M. Sorescu) ; Monolog eu 
fata la perete (P. Georgescu). 

ta, ce spune critica ? Pentru că nu tot
deauna critica de teatru spune tot -
nici nu are posibilitatea uneori, şi nici 
spaţiul pe caee îl are la dispoziţie nu 
este întotdeauna· suficient. 

Faţă de cele aproape 30 de piese ro
mâneşti contemporane, n-am jucat, cred, 
în aceşti zece ani, nici zece piese clasice 
româneşti, dintre cele două războaie mon
diale. Am jucat cam patru piese româ
neşti pe an, in medie. Fi reşte, ci frele a
cestea n-au semnificaţie decît dacă le 
corelăm cu numele autorilor şi cu titlu
rile pieselot· reprezentate. 

Care sînt autorii pe care ne propunem 
să-i j ucăm în stagiunea viitoare ? D. R. Po
pescu - Domnul Montaigne bea ape mine
rale, Iosif Naghiu - Frunzele amăgitoarei 
neputinţe •,  Paul Everac - Cartea lui Io
viţă. Acestea sînt, deocamdată, cele trei 
piese româneşti contemporane care figu
rează în repertoriu. 

In ceea ce priveşte peoblema dacă ne 
vom răzgîndi asupra acestor piese, vreau 
să vă spun că Teatrul Naţional s-a răz
gîndit doar o singură dată, şi anume în 
cazul lui Chitic, şi in acest caz, doar în 
proporţie de cincizeci la sută, dar, în ge
neml, nici conducerea teatrului şi nici 
secretariatul literal' nu ne răzgîndim, pre
feeftm să spunem NU decît să promitem 
şi să n-o jucăm [ ... ] 

Un lucru mă uimeşte şi mă şi întris
tează, şi cred că pînă cînd nu se lichi
dează fenomenul acesta, într-un fel sau 
în altul, teatrele vor fi cele care vor su
feri cel mai mult de pe urma lui : di
verşii factori, care răspund de promovarea 
dramaturgiei originale, nu ştiu dacă au, 
în principiu, criterii diferite, dar, prac
tic, aplică criterii diferite. Nu este nor
mal ca într-un fel să se discute lucrurile 
aici, şi într-alt fel, între teatre şi foruri
le tutelare. Iată, de pildă, chestiunea pla
nului : pentru planul acesta, Teatrul Na
ţional face 180 'de deplasări pe an. nacă 
vă puteţi imagina ce înseamnă aceasta, 
pentt·u munca unui teatru, aş dori să vă 
pronunţaţi. Deci, ceea 'ce se spune aici 
este foarte frumos, dar este absolut ne
realist să ignorăm criteriul planului. Da
că am admite ca un teateu să nu-şi mai 
facă planul, nu am mai putea realiza 
:nontiirile, pentru că montările le facem 
din ceea ce încasăm de la spectacole, n u  
d i n  subvenţie. C u m  se poate ca Radu Po
pescu, redactorul-şef al revistei "Teatrul".  
pe care cu toţii îl stimăm şi peste tot 
este stimat, să aibă nişte criterii, alţi 
factori să aibă alte criterii, iar autorii, 
altele ? Ca să meargă treaba mai bine, 
ar trebui să aibă toţi aceleaşi criterii. 
Este o problemă pe care trebuie s-o dis
cutăm, pentru că altfel vorbim degeaba. 

• Titlu provizoriu. 
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Am fost la discuţii la Uniunea Scriito
rilor, dar uneori aproape că nu le poţi 
lua in serios, in aşa măsură criticii sint 
departe de criteriile altora. Eu nu spun 
cine are dreptate, şi cine nu are · acum 
plede7. din punctul de vedere al 'muncii 
noastre în teatre ; ar trebui să facem un 
efort ca să unificăm puţin criteriile, pen
tru că nu trăim in ţări deosebite, trăim 
intr-o singură ţară, şi ar trebui să avem 
aceleaşi criterii. 

THEODOR MANESCU : Dacă imi în
găduiţi, numai o scurtă intervenţie. 

Presi unea dramaturgi lor asupra teatre
lor este o condiţie . sine qua non a exis
tenţei teatrelor. De aceasta, nici un tea
tru nu va putea scăpa. Nici criterii co
mune nu pot exista, poate exista numai 
unitate in diversitate. 

Pentru mine, Naţionalul a fost din co
pilărie şi continuă să rămînă un spaţiu 
al idealităţii, al conceptului meu ideal de
spre teatru. 

Ce înseamnă că Teatrul Naţional alege 
o piesă ? lnseamnă că-i dă nota 10. Dra
maturgi! sint veşnic candidaţi, ca la ba
calaureat, ca la admitere, şi teatrele se 
instituie in comisii de admitere, în co
misii de selecţie. Orice piesă pe care o 
alege Teatrul Naţional, în mintea mea 
este o piesă de nota 10. Nu toate piesele 
din lista înşirată de stimatul nostru co
leg sint piese de nota 10. 

ANDREI BALEANU : Dacă problema 
s-ar fi pus aşa, n-ar fi fost j ucate 30, ar 
fi fost jucate doar 10. 

B. Elvln : 
.. o productie 
dramatică 
restrînsă" 

Consfătuirea a prilejuit citeva "acute" , 
cîteva "vocati ve" . Am în vedere ne
mulţumi rile unor dramaturgi nerepre
zentaţi. Mă refer la insatisfacţiile unor 
teatre al căror devotament faţă de piesa 
contemporană n-a fost totdeauna răsplă
tit. In fine, am reţinut nedumeri
rile conjugate ale dramaturgilor şi 
teatrelor faţl de criteriile altor fac
tori. Criteri i  care - ca sâ dau un singur 
exemplu - se dovedesc mult prea dlfe-

rite cind e vorba de proză sau poezie şi 
cînd e vorba de teatru. Dar intilnirea a 
fost utilă tocmai pPntru că a pus in lu
mină conditiile actuale ale actului teatral. 
Problema care a revenit cel mai des în 
discuţii, dind loc la aprinderi şi exage
rări, a fost problema foarte veche, foar
te delicată şi mereu "iritată" a rapor
turilor dintre creaţia scriitorilor şi cea a 
ansamblurilor artistice. Cum stau lucru
rile astăzi pe acest "front" ? Un prim 
element definitoriu e, după mine, pre
zenţa cîtorva opere de întîia mărime în 
repertori ul teatrelor. Un altul îl consti
tuie interesul arătat pentru piesele meri
torii ; nu cunosc - exceptind Costan
dineştii lui  Paul Everac - nici o scriere 
aptă de a fi omologată scenic şi care să 
nu fi intrat în raza de atenţie a teatre
lor. Ceea ce nu-i deloc neinsemnat. I n  
al treil ea rînd, e d e  semnalat puţinătatea 
producţiei d ramatice. Dispunem de un 
"buget" restrins de dramaturgi, iar ope
ra lor nu-i foarte bogată. Nu incape în
doială - după mine, unul - că numă
rul de piese valabile propuse teatrelor e 
mult prea mic in raport cu îndatoririle 
lor faţă de piesa originală. Poate şi de 
aceea teatrele sînt cîteodată nevoite să 
recurgă la scrieri mediocre. Nu vreau să 
scuz erorile de j udecată sau de gust ale 
teatrelor, dar "investiţiile" lor devin mai 
riscante, plasamentele de energie mai a
venturoase cind necesităţile de producţie 
determină mai multe adeziuni decît deli
mitări critice. Numai o abundenţă de pie
se valabile ar face posibilă o selecţie rea
lă şi ar situa mai judicios un autor şi 
o operă pe harta culturii. Numai o abun
denţă de piese valabile ar îngădui teatre
lor să aleagă în adevăr scrierile care sînt 
un fapt de conştiinţă şi un spor de cu
noaştere. 

Radu : 
Beligan 
"teatrul 
se face 
cu dragoste" 

Am ascultat cu mult interes pe cei care 
au luat cuvintul la această consfătuire. 
Singurul ei defect a fost că tot ceea ce 
s-a spus a fost previzibil. Elementul de 
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surpriză l-a constituit doar intenţia şi 
eal�ţatea pamfletului lui D. R. Popescu, 
scrutor pe care noi l-am inscris in re� 
pertoriu cu o piesă despre Montaigne. 

Nu cred in eficienţa acestui soi de di� 
scuţii. Vă propun o schimbare de meto
dologie : să alegeţi dumneavoastră cele 
5-15-7 piese excepţionale care stau in 
sertare, dintr-o "flagrantă nepăsare" a di
rectorilor de teatre, să facem nişte le
cturi cu cei mai buni actori, să le ascul
tăm împreună, şi atunci vom putea discu
ta, la ,.concret" , din ce motiv nu se joacă. 
Eu il preţuiesc foarte mult pe Paul Cor
nel Chitic şi imi pare rău că, atunci cind 
l-am intilnit in magazinul acela n-a 
spus nimic ; după cum regret că 

'
n-am 

deschis eu discuţia ; însă nu mi-a plăcut 
deloc cum a vorbit aici. Este un om amă
rît de atîta zădărnicie, de cînd aşteaptă să 
fie jucat, dar nu pe Teatrul Naţional 
trebuie să-şi verse focul, în primul rînd. 
Sîntem şi rămînem era o piesă amorfă 
un material care nu conţinea nimic dra� 
matic, şi a trebuit să găsim, cu multă 
greutate, un regizor, care să pornească 
la o muncă de dramatizare, ca să zic aşa, 
de teatralizare a acestui text ; acesta a 
fost Dan Micu, care, după două luni de 
muncă şi de consfătuiri, după sute de 
ore de eforturi diverse, s-a retras din 
competiţie. N-am găsit un alt regizor 
care să se ocupe de această piesă. 

După părerea mea, teatrul se face cu 
dragoste. Am să vă propun un citat : 
.. Va veni seara, şi fiecare va fi judecat 
după dragoste" . •  Eu cred că jucarea unei 
piese, mariajul acesta dintre teatru şi dra
maturg, trebuie realizat cu dragoste de 
ambele părţi ; altfel, nu se naşte un copil 
frumos. Dovada este in lista citită de Flo
rian Nicolau, sint piese care au trecut de 
100-200 de spectacole. · Trebuie să joci 
piese care să pătrundă in conştiinţa pu
blicului. Everac, înainte, nu era un autor 
de public ; in ultimul timp, a ajuns 
un autor care aduce lumea. Acesta nu 
este un lucru simplu, stimaţi tovarăşi. 

Nimeni nu ştie ce înseamnă structura 
�omplexă a Naţionalului, şi toată lumea 
Ignoră sarcinile sale imense. Dumnea
voastră ştiţi că, numai intr-o lună Tea
trul Naţional a dat 99 de repreze�taţii '! 
!ntr-o lună, 99 de reprezentaţii ! Ştiţi ce 
u�seamnă aceasta ? Ce chin, ce muncă, 
c.Ite depla�ări ? Dumneavoastră ştiţi cit 
timp dăruim noi, ca să ajutăm teatrele 
populare, cu repertoriu, cu actori cu re
gizori ? Fiecare îşi vede numai de-ale 
lui. dar să nu ne judecaţi cu atîta aspri
me, ci mai bine ar fi să găsiţi un ton 
mai cald, mai tandru. Aşa că să 
luăm aceste piese nedreptăţite, să le ci
tim, să le distribuim, şi să facem lectura 
a rtistică, şi atunci să vedem, cine şi dacă 
se pun oprelişti acestor capodopere către 
1 umina scenei. 

· 
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Tudor 
Sterlade: 

,.contributia 
secretarilor 

literari .. 

Aş vrea să fac cîteva precizări. Vorbesc 
în numele secretariatului literar al Tea
trului "Bulandra", şi nu al conducerii sau 
al conducerii interimare a acestui teatru. 
Fac precizarea aceasta legat şi de cuvin
tul tovarăşului Radu Beligan. 

Noi am citit piesa Studiul osteologie ... 
a lui D. R. Popescu şi am propus-o in 
repertoriu, dar, din păcate, D. R. Popescu 
nu ne-a trimis la timp varianta defini
tivă, pe care trebuia s-o lucreze cu regi
zorul respectiv, astfel că secretariatul li
terar nu poate încă semna intrarea în re
petiţie a piesei. 

Ne pare foarte rău că această lucrare 
nu s-a reprezentat pînă in momentul de 
faţă ; ca rămîne în repertoriul nostru, 
::��a cum s-a discutat, pentru deschiderea 
stagiunii viitoare. Credem că ar fi contra
indicat ca premiera să apară in luna iu
nie sau iulie. 

In legătură cu spectacolele premiate şi 
cu longevitatea unor piese din drama
turgia românească : Răceala, după cum 
ştiţi, a fost premiatil în 1977, la prima 
ediţie a "Cîntării României " ,  şi a atins 
150 de reprezentati!. Interviu, care a avut 
premiera in 1976, figurează in continuare 
in repertoriul Teatrului "Bulandra" şi a 
trecut de 250 de reprezentaţii. 

Probabil că tovarăşul Tutungiu a fost 
neinformat in legătură cu munca noastră. 
Eu pun cuvîntul domniel�sale numai pe 
seama acestui lucru. Şi, pentru că-1 văd 
aici pe maestrul Horia .Lovinescu, şi ştim 
că în Teatrul "Nottara" se pune Sfintul 
Mitică Bl'ljinu, mi-am amintit că piesa 
s-a jucat la Teatrul "Bulandra" in 1966. 
Poate că reluarea Proştilor sub clar de 
lună, la Tîrgu Mureş şi Ploieşti, n i  se 
datorează şi nouă, secretarilor literari din 
vremea premierei, iar dacă Mazilu nu 
este pe tuşă, aceasta se datorea:z:ă, poate, 
şi faptului că el a debutat la Teatrul 
"Bulandra " ,  că de atunci i s-au mai 
reprezentat două lucrări la acest teatru 
iar.  cînd ne-a dat piesa Mobilă şt durere: 
am propus să fie de indată inclusă in 
repertoriu, inainte de apariţia ei in alma
nahul revistei "Teatrul" . 
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Aş vrea să subliniez contribuţia Tea
trului "Dulandra" la valorificarea, in a
ceastă stagiune, a dramaturgiei originale 
şi prin deosebit de valoroasa piesă a dra� 
maturgului Stlto Andrăs, Floriile unui 
Qeombaş. Trebuie să vă spun că am avut 
multe discuţii in teatru, în legătură cu 
montarea acestui spectacol, şi că foarte 
mulţi actori, în diverse şedinţe, ne aver
tizau că piesa nu va avea succes de pu
blic. că nu face priză cu spiritualitatea 
contemporană, şl aşa mai departe. In 
toate împrejurările, secretariatul literar a 
susţinut, în eluda acestor greutăţi, mon
tarea pie6ei. Ne pare rău că nu am putut 
prezenta pînă acum Mobilă şi durere a 
lui Teodor Mazilu şi că premiera pe ţară 
a fost la Oradea ; dar nici nu ne neli
nişteşte faptul. ŞI Mitică Blajinu s-a j u
cat la inceput la Petroşani, şi s-a repre
zentat de 1 9  ori - şi este firesc să fie 
aşa, pentru că este un teatru cu un 
public mai restrîns, iar la Teatrul "Bu
landra" s-a reprezentat de peste 300 de 
ori. 

Mulţumesc conducerii revistei "Teatrul" 
pentru că ne-a oferit posibilitatea de a 
participa la această întîlnire. Chiar dacă 
activitatea n oastră nu a cunoscut întot
deauna un ritm ascendent, colaborarea 
celor de la secretariatul literar cu drama
turgi i l'Dmiini contemporani - fie că ei 
sint Paul Anghel sau Titus Popovici, 
Doru Moţoc sau Ecaterina Oproiu, Marin 
Sorescu sau Ion Băieşu - a stat sub 
semnul comuniunii. 

Radu Popescu : 

,.o idee politicA şi culturală .. 

Vă mulţumesc că aţi răspuns invitaţiei 
noastre. Nu am nici un fel de satisfacţie 
văzîndu-mi - pentru a cita oară ? -
confirmată o veche opinie, şi anume : că 
teatrul, cea mai publică activitate dln 
cite existi't, este, în mare măsură, dome
niul secretului, . şi în al doilea rind, că 
teatrul, cea mai educativă activitate din 
cite există, este domeniul sofismului. So
fismul teatrului este de a reduce pro
blemele la cazuri individuale, pentru ca 
să dea răspunsuri la care nimeni n u  poate 
să mai adauge sau să mai schimbe ceva. 
Noi n-am venit aici să discutăm despre 

Chitic, Leonida Teodorescu sau Mazilu, am 
venit să vorbim despre dramaturgia ro
mână contemporană, iar sentimentul meu 
- şi sint convins că nu este numai al meu 
acum, la final, este că dramaturgia ro
mână contemporană nu se bucură, în 
multe teatre, de tratamentul, de stima şi 
de dragostea pe care le merită. 

Credeam că sînt singurul care recurge, 
ca la un eufemism întors, la exerciţiul 
paradoxului. Văd că recurge la el şi prie
tenul meu Elvin, care spune că nu poate 
să joace multe piese originale, pentru că 
nu se produc mai multe. Din cauza 
aceasta, nu mai jucăm deloc - zicea el 
- pentru că nu avem de unde alege ... 

Am de formulat, totuşi, o dispensă în 
ce priveşte trei teatre din Bucureşti : 
Teatrul Naţional, care are meritul de a fi 
j ucat A treia ţeapă, ' şi mai ales meritul 
de a fi jucat Monolog cu faţa la pe
rete de Paul Georgescu, onorînd astfel 
intreaga activitate teatrală în ceea ce pri
veşte pi esa de inspiraţie comunistă, în 
momentul reprezentativ al Congresului 
partidului. Teatt-ul Giuleşti, care a · 
avut, din acest punct de vedere; mai ales 
in stagiunea trecută, activitatea cea mai 
merituoasă. Sâ adaug şi Teatrul Mic, 
pentru drama lui Radu F. Alexandru, 
O şansă pentru fiecare. Dar, in Bucureşti, 
nu sint numai trei teatre. Şi, in afară de 
confuziile care se fac, de pildă, cu concu
renţa strîmbă, şchioapă, a dramaturgiei 
dintre cele două războaie, mai există şi 
concurenţa neleală, indecentă, a dramatur
giei străine. Teatrele nu-i pot j uca pe Ma
zilu sau pe Leonida Teodorescu, oameni a 
căror conştiinţă politică şi morală ii face 
să scrie mai dificil, dar, în schimb, aceste 
teatre trec foarte uşor de la ,.pluralul en
glezesc" , la o ,.lecţie de engleză" . Dar 
singularul românesc ? Dar lecţia de ro
mână ? Şi de ce, oare, Teatrul de Comedie 
n-ar renunţa la sinistrele sale ,.peţitoare" , 
pentru a purcede să peţească, direct, in
sistent, pe dramaturgii români ? Şi Tea
trul ,.Bulandr�" , cind, oare, se va hotărî 
să nu mai cherchelească publicul nostru, 
cu fel de fel de Gin-rummy, vocabulă 
care - nu ştiu nici pînă azi - ce anume 
acoperă, o băutură sau un joc de cărţi ? ! 
Totuşi, nu pot să nu mă de
clar mirat de cîteva declaraţii auzite aici, 
cu privire la sentimentul zădărniciei 

sentiment îngrijorător, profund în
rădăcinat în mulţi dramaturgi ro
mâni - al zădărniciei oricărui efort, 
a oricărui i nteres pentru problema desti
nului lor în teatrul românesc. Noi n-am 
venit aici ca să obţinem un rezultat concret 
şi imediat ; ştim cu toţii că nu se poate 
obţine un rezultat, de la o amicală şi mo-
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destă şedinţă ; dar stim, tot atît de bi ne, 
toţi, ce rezultate uriaşe s-au obţinut in 
arta şi activitatea tcatrelor, datoriti1 poli 
ticii rodnice ş i  neabătute a partidului şi 
statului nostru. Constantin Stere avea obi
ceiul de a cita în fiecare zi, în fiecare 
moment al existenţei lui  tumultuoase, 
pline de încercări, de ostpneli,  de victorii 
şi de înfrîngeri, o vorbă a lui Kant : 
,.Nici un strop de energie morală nu se 

pierde în univers" . Nu pentru rezultat şi 
eficienţă am venit noi aici, am venit din 
obligaţie morală, şi pentru că ne este 
dragă aceastii idee politică şi cul
turală, a culti vării dramaturgi ei ro
mâneşti prin teatru, deci ne este 
drag şi teatrul, prin sprij ini rea lui d e  
către dramaturgia românească. De dragul 
acestei i d ei ne-am strîns aci, ş i  n e  vom 
mai strînge la un loc. 

Stenograma acestui prim colocviu al revistei 

Nota redacţiei 
,.Teatrul" a inregistrat ,.pe viu" discuţiile mai 
sus relatate. Este ceea ce, dealtfel, dă farmec 
şi autenticitate unei astfel de dezbateri. A fost, 
după părerea noastră, o veritabilă dezbatere 
de specialitate, la care participanţii au venit 

ştiind că se vor înfrunta opinii diferite. Toţi, fără excepţie, indiferent de deosebirile 
de păreri, au vorbit dorind din inimă binele teatrului românesc. 

In acelaşi timp, atit în scrisorile citite la colocviu, cît şi în unele intervenţii 
şi-a făcut loc - şi era aproape inevitabil - şi un SJiirit poate prea subiecti\·, 
uneori de-a dreptul pamfletar, s-a vădit şi lipsa de informare completă a unora 
dintre partici11anţi, au fost formulate aproximaţii, chiar inexactităţi, Redacţia se 
simte datoare să. f:J.Că unele precizări, care, nici ele, nu epuizează subiectul. Dealtfel, 
in introducere (pag. 40). redacţia invită la continuarea dezbaterii, ceea ce poate 
Jlrilejui şi infirmarea inexactităţilor, şi precizarea aproximaţiilor. De pildă, deşi e 
adevărat că pit!Sele cele mai importante ale lui Dumitru Solomon încă nu sint 
cunoscute spectatorilor bucureşteni, nu e mai puţin adevărat că alte piese ah� 
acestui dramaturg, din păcate cele mai puţin importante, sînt jucate, în ultimul 
timp, în mai multe teatre. Sau : Răceala lui Marin Sorescu a avut premiera abso
lută la .. Bulandra", într-un spectacol de real succes. După cum, in ultimul timp, 
piesele lui Tudor Popescu au cunoscut o largă răspîndire, atit pe scenele tiin 
Capitală cit şi pe acelea din alte oraşe. Adevărul este că multe teatre sint real 
ml·nte devotate dramaturgie! naţionale contemporane. 

In acelaşi timp, problema esenţială, in convingerea noastră, rămîne aceea 
a raportului dintre numărul mare, mult prea mare, de piese modeste, pc can� 
h�atrele le joacă cu o generozitate demnă de o cauză mai bună, şi piesele cu 
adevărat importante a căror apariţie pc scenă întîrzie. Scriitorul român de teatru 
nu numai că poate să scrie bine, dar chiar scrie bine. Piesele mediocrc, de-a 
dreptul proaste, sau acelea confuze, ceţoase, nu aparţin nici dramaturgici, nici 
teatrului, ci maculaturii. Dar, dramaturgia autentică trăieşte acum, acum şi nu 
mîine, un moment bun. O direcţie principală a acestei dcveniri este realizarea unor 
construcţii, unor arhitecturi dramatice de amploare, monumentale. Numim din 
nou Costandincşti i ,  I ngerul bătl'În, Studiul osteologie . . .  Hoţul de vulturi, Schim
barea Ia  faţă. Eu ropa, aport, viu sau mort, Regele descult, Platon, Di ogene. La. 
cE-naclul dramaturgilor s-a citit interesanta piesă a lui Naghiu, Misterul Aga 
memnon. Recent, redacţia a primit spre lectură piesa (de fapt, două piese in cite 
cinci acte) Noaptea e parohi a  mea, de Alexandru Sever, senzaţională reconstituire, 
în cheia h·agicului, a ascen!>iunii şi prăbuşirii hitlerismului, piesă la care autorul 
a meditat şi trudit 33 de ani. Se poate juca o piesă în 10 acte ? In două seri, da. 
Teatrul Naţional a jucat, pc vremuri, trilogia lui O'Neill Din jale s-a intrupat 
Electra, într-un singur spectacol ! Montarea acestor piese presupune, desigur, con
centrarea unor mari forţe artistice şi materiale. Această dificultate explică, în 
parie, intirzierile sus-amintite. Dar nu le justifica. Efortul merită să fie făcut, 
în luptă cu orice comoditate, eu orice inerţie. Teatrele, şi în primul rind cele
mai importante, trebuie să monteze aceste piese, eu cei mai buni regizori !il 
actori, dind astfel puncte de altitudine maximă reliefului teatral. Pentru ea llă. 
dea seama, acum, acum şi nu mîine, nu răspoimîine, despre acest moment deose
bit al istoriei dramaturgiei naţionale. 

Problema rămîne deschisă. 
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